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              Kierownik Biura ŚIA

- Barbara WASIAK
Prowadzi w szczególności: komputerowy 
rejestr członków i aptek, rejestracje człon-
ków, prawa wykonywania zawodu oraz 
kontakt w sprawach bieżących.
Tel.: (32) 608 97 62

E-mail: wasiak.barbara@farmacja.pl
Gadu-Gadu: 7588393
Tlen: wasiak-barbara@tlen.pl
Skype: wasiak-barbara

              Zastępca Kierownika Biura ŚIA

- Katarzyna SZYMAŁA
Prowadzi w szczególności: przyjmowanie 
dokumentów na opiniowanie kierowników, 
przyjmowanie i wysyłanie korespondencji. 
Tel.: (32) 608 97 61
E-mail: szymala.katarzyna@farmacja.pl

Gadu-Gadu: 8527268
Tlen: szymala-katarzyna@tlen.pl
Skype: szymala-katarzyna

- mgr Dorota HAPETA

Prowadzi w szczególności: składki, odzna-
czenia oraz kontakt w sprawach bieżących.
Tel.: (32) 608 97 66
E-mail: hapeta.dorota@farmacja.pl
Tlen: hapeta-dorota@tlen.pl
Skype: hapeta-dorota

Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
- dr farm. Stanisław PIECHULA
Kontakt przez biuro Izby lub w sprawach 
pilnych:
Tel.: (32) 738 10 10
Fax: (32) 738 10 11
E-mail: piechula.stanislaw@farmaceuta.pl

Wiceprezes ds. prawnych 
- mgr farm. Anna ŚLIWIŃSKA

Kontakt przez biuro Izby.

Wiceprezes ds. nauki i szkoleń 
- dr farm. Piotr BruKIewIcz
Kontakt przez biuro Izby.

Wiceprezes ds. aptek szpitalnych 
-  mgr farm. Beatrycze 
RADLAŃSKA-PIąTEK

Kontakt przez biuro Izby.

Wiceprezes ds. organizacyjnych 
- mgr farm. Piotr KLIMA
Kontakt przez biuro Izby.



AKOrPOrAcJA
PTeKI POLSKIe
przy Śląskiej Izbie Aptekarskiej

Osoby prowadzące naszą Korporację w Śląskiej Izbie Aptekarskiej:

Beata KONIeczNY
Kom.: 668 220 317
Tel.: (32) 608 97 57
Fax: (32) 608 97 69
E-mail: konieczny.beata@farmacja.pl
Tlen: konieczny-beata@tlen.pl
Skype: konieczny-beata Krzysztof MAŃKA

Kom.: 668 220 3�8
Tel.: (32) 608 97 58
Fax: (32) 608 97 69

E-mail: manka.krzysztof@farmacja.pl
Tlen: manka-krzysztof@tlen.pl

Skype: manka-krzysztof
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Współpracownicy:

Prawnik ŚIA 
- mec. Krystian SZULC
Prowadzi sprawy Izby i udziela porad praw-
no - podatkowych dla Członków Izby, do-
tyczących tematyki farmaceutycznej oraz 
problemów związanych z prowadzeniem 
aptek. Przyjmuje Członków w czwartki 
od 10.00 do 14.00. Porady telefoniczne

wyłącznie przy braku osób umówionych w Izbie. Proszę o 
wcześniejsze ustalanie spotkań.
Tel.: (32) 608 97 65
E-mail: szulc.krystian@farmacja.pl
Gadu-Gadu: 6490601
Tlen: szulc-krystian@tlen.pl
Skype: szulc-krystian

Doradca podatkowy 
- mgr Ewa KŁODA
Prowadzi księgi rachunkowe Izby. 
Udziela porad dla Członków Izby z te-
matyki prawa podatkowego związane-
go z prowadzeniem aptek. Przyjmuje 
Członków Izby oraz udziela porad tele-
fonicznych w czwartki od 9.00 do 12.00.

Tel.: (32) 608 97 64 lub przez biuro Izby.
E-mail: kloda.ewa@farmacja.pl

Krystyna BIAŁOZORSKA
Prowadzi w szczególności: sprawy Okrę-
gowego Rzecznika Odpowiedzialności 
Zawodowej i Okręgowego Sądu Aptekar-
skiego, kontakt z firmami farmaceutycz-
nymi, szkolenia farmaceutów. 
Tel.: (32) 608 97 63
E-mail: bialozorska.krystyna@farmacja.pl

Gadu-Gadu: 7593545
Tlen: bialozorska-krysia@tlen.pl
Skype: bialozorska-krystyna

Kierownik działu Informacji i Szkoleń
mgr inż. Lech WRÓBLEWSKI
Prowadzi w szczególności: szkolenia far-
maceutów, biuletyn Apothecarius, grafika, 
kontakty z firmami, zakładanie kont 
e-mailowych, konserwacja komputerów  
i oprogramowania w Izbie, sprawy tech-
niczne, aktualizacja strony WWW.

Tel.: (32) 608 97 67, kom. 668 220 478
E-mail: wroblewski.lech@farmacja.pl
Gadu-Gadu: �855885
Tlen: wroblewski-lech@tlen.pl
Skype: wroblewski-lech

Kierownik 
działu Ekonomicznego

Zastępca Kierownika 
działu Ekonomicznego



19.03.2010r. - KATOWICE - godz. 12:00 - 15:00
Śląska Izba Aptekarska, ul. Kryniczna 15

Temat: „Import docelowy w teorii i praktyce”
Wykładowca: mgr farm. Aleksander Żurek - Prezes Salus International Sp. z o.o.

Sponsor: Salus International Sp. z o.o.
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - mgr farm. Beatrycze Radlańska - Piątek

24.03.2010r. - KATOWICE - godz. 11:30 - 13:00
Dom Lekarza, ul. Grażyńskiego 49a

Temat: „Niesterydowe leki przeciwzapalne w nadciśnieniu”
Wykładowca: dr hab. n. med. Andrzej Madej - Katedra Farmakologii oraz Kliniki Chorób  
Wewnętrznych i Farmakologii Klinicznej ŚUM

Sponsor: Firma Farmaceutyczna MSD
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz 

31.03.2010r. - WODZISŁAW ŚLąSKI - godz. 18:00 - 20:30
Restauracja Leśniczówka, ul. Marklowicka 21

Temat: „Leki innowacyjne - dlaczego warto o nich pamiętać?”
Wykładowcy: dr Marek Chmielewski, dr Maciej Janiszewski

Sponsor: Sanofi - Aventis 
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

10.04.2010r. - KATOWICE - godz. 10:00 - 13:00
Hotel Monopol, ul. Dworcowa 5 

Temat: „Trudne sytuacje w kontakcie z Pacjentem”
Wykładowca: mgr Dominika Lorek

Sponsor: FSP GALENA
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

15.04.2010r. - KATOWICE - godz. 10:00 - 12:00
Śląska Izba Aptekarska, ul. Kryniczna 15

Temat: „Wydawanie leków z apteki, a odmowa ich realizacji”
Wykładowca: mec. Krystian Szulc

Sponsor: Delfarma Sp. z o.o.
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

A
PO

TH
EC

A
R

IU
S 

- 
B

IU
LE

TY
N

 Ś
IA

 W
 K

AT
O

W
IC

A
C

H

www.katowice.oia.pl38

dr farm. Piotr Brukiewicz



17.04.2010r. - SOSNOWIEC - godz. 10:00 - 14:00
Restauracja BOMBAJ TANDOORI, ul. Partyzantów 5

Temat: „Postępy farmakoterapii - leki homeopatyczne”
Wykładowca: lek. med. Dariusz Mazurczak

Sponsor: Boiron
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

22.04.2010r. - KATOWICE - godz. 10:00 - 12:00
Dom Lekarza, ul. Grażyńskiego 49a

Temat: „Odpowiedzialność farmaceuty, za szkody mogące powstać w czasie wykonywania zawodu w aptece”
Wykładowca: mec. Krystian Szulc - Radca Prawny Śląskiej Izby Aptekarskiej

Sponsor: Adviser - Ubezpieczenia i Finanse, Sanprobi
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz 

28.04.2010r. - KATOWICE - godz. 10:00 - 13:00
Śląska Izba Aptekarska, ul. Kryniczna 15

Temat: „Nowelizacja prawa zamówień publicznych”
Wykładowca: mec. Zbigniew Pawlak

Sponsor: GSK Commercial Sp. z o.o. 
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - mgr farm. Beatrycze Radlańska - Piątek

29.04.2010r. - KATOWICE - godz. 16:00 - 20:00
Dom Lekarza, ul. Grażyńskiego 49a 

Temat: „Rola probiotyków w przewodzie pokarmowym”
Wykładowca: dr n. med. Witold Ziemniak

Sponsor: Merck
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

10.05.2010r. - KATOWICE - godz. 18:00 - 20:30
Hotel Qubus, ul. Uniwersytecka 13

Temat: „Leki innowacyjne - dlaczego warto o nich pamiętać?”
Wykładowcy: prof. Artur Mamcarz, dr Maciej Janiszewski

Sponsor: Sanofi - Aventis 
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

15.05.2010r. - KATOWICE - godz. 9.00 - 14.30
Biuro Centrum, ul. Mickiewicza 29

Temat: „Postępowanie u pacjentów z zaparciem”
Wykładowca: dr med. Aleksander Banaszkiewicz

Współorganizator: Akademia Kształcenia Ustawicznego Lancet 
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz
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20.05.2010r. - KATOWICE - godz. 9:00 - 12:00
Dom Lekarza, ul. Grażyńskiego 49a

Temat: „Mistrzowskie techniki komunikacji z pacjentem”
Wykładowca: dr Tomasz Barałkiewicz

Sponsor: Novartis Poland Sp. z o.o. 
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

20.05.2010r. - KATOWICE - godz. 16:45 - 17:30
Dom Lekarza, ul. Grażyńskiego 49a

Temat: „Znaczenie żelaza w farmakoterapii - aspekty praktyczne”
Wykładowca: dr n. farm. Paweł Olczyk

Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

22.05.2010r. - KATOWICE - godz. 10:00 - 14:00
Śląska Izba Aptekarska, ul. Kryniczna 15

Temat: „Postępy farmakoterapii - leki homeopatyczne”
Wykładowca: lek. med. Dariusz Mazurczak

Sponsor: Boiron
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz 

24.05.2010r. - KATOWICE - godz. 17:00 - 19:00
Dom Lekarza, ul. Grażyńskiego 49a

Temat: „Jak zachować sprawność w reumatoidalnym zapaleniu stawów? 
Znaczenie prawidłowego odżywiania i trybu życia.”
Wykładowca: dr n. med. Maciej Lewicki

Sponsor: Holbex
Organizator: Śląska Izba Aptekarska - dr farm. Piotr Brukiewicz

Nowy portal szkoleń interentowych dla farmaceutów e-umed.pl

Uniwersytet Medyczny w Łodzi uruchomił portal szkoleń internetowych dla 
absolwentów uczelni i szkół medycznych: farmaceutów, techników farmacji. 
Portal znajduje się na stronach: http://www.e-umed.pl oraz http://www.e-umed.lodz.pl. 

Dzięki funduszom unijnym szkolenia są bezpłatne.
Uczestnictwo w kursach pozwala na uzyskanie bądź poszerzenie aktualnej i obiektywnej 

wiedzy w zakresie nauk medycznych i farmaceutycznych oraz, zgodnie z obowiązującymi 
przepisami, umożliwia zdobycie „twardych” punktów edukacyjnych, wymaganych w ramach 
realizacji szkoleń ciągłych.

Po zapoznaniu się z materiałem szkoleniowym i pozytywnym rozwiązaniu testu uczestnik 
ma możliwość wydrukowania certyfikatu, poświadczającego ukończenie kursu i zdobycie 
punktów edukacyjnych. Obecnie dostępnych jest dwadzieścia wykładów, pogrupowanych 
w trzy kursy. 

Pełna treść informacji - strona ŚIA http://www.katowice.oia.pl/wpisy-act-more-id-3349.html
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prof. Bogusław Okopień
dr Izabela 
Majewska

dr Andrzej 
Madej

Szkolenia dla farmaceutów
Katowice - 2010-03-24

Katowice - 2010-04-15

Małgorzata
Suska

Delfarma

Farmaceuci podczas szkolenia

mec. Krystian
Szulc

Katowice - 2010-04-23

Jolanta
Sienkiewicz

Adviser

Agnieszka
Rut

Sanprobi

Krystyna 
Białozorska



mec. Zbigniew
Pawlak Farmaceuci podczas szkolenia

Katowice - 2010-04-28

Katowice 
2010-05-22

lek. Dariusz
Mazurczak

Katowice 
2010-05-24

prof. Violetta
Skrzypulec - Plinta

Holbex

dr Maciej Lewicki
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mec. Krystian Szulc

Tak wynika z wyroku Wojewódzkiego Sądu 
Apelacyjnego w Kielcach.

Prowadzący aptekę aptekarz zaskarżył 
uchwałę Zarządu Powiatu w sprawie rozkładu 
godzin pracy oraz dyżurów w porze nocnej, nie-
dzieli, święta i dni wolne od pracy aptek ogól-
nodostępnych na ternie powiatu X, zarzucając:

1. Naruszenie przepisów o ogłaszaniu aktów 
normatywnych,

2. Naruszenie przepisów art. 94 ust. 1 i 2 prawa 
farmaceutycznego „poprzez nieuwzględnie-
nie przesłanki dostosowania rozkładu go-
dzin pracy aptek ogól. do potrzeb ludności 
i podjęcie uchwały przez zarząd powiatu 
bez faktycznego rozważenia tej przesłanki”,

3. Naruszenia art. 9 ustawy z dnia 2 lipca 1994r. 
o swobodzie działalności gospodarczej (t.j. 
Dz. U. 2007/155/1095) poprzez niezasto-
sowanie tego przepisu i pominięcie uzasad-
nionych interesów przedsiębiorców prowa-
dzących apteki na terenie powiatu w tym 
pominięcie rzeczywistego udziału skarżące-
go w toku postępowania poprzez podjęcie 
uchwały i nierozważenie pisma skierowane-
go w tym przedmiocie z dnia ….

Skarżący podniósł różne argumenty w tym 
naruszenie art. 2, 20, 31 ust. 2 i 3 Konstytucji 
RP oraz naruszenie prawa skarżącego do ochro-
ny życia rodzinnego  w tym organ nie uwzględ-
nił takich okoliczności jak konieczność opieki 
nad dzieckiem, chorymi lub starszymi członka-
mi rodziny itp.

Zarząd powiatu wniósł o oddalenie skargi.
Sąd częściowo uznał skargę za zasadną, 

ale w części oczywistej i tylko ze względów 
formalnych uchylił uchwałę ze względu na  
niedookreślenie pory nocnej i godzin otwarcia 
aptek. Sąd uznał też ze względu na uzupełnie-
nie uchwały za bezsporne, że uchwała ta stano-
wi akt prawa miejscowego i podlega publikacji 
w dzienniku urzędowym wojewody jako akcie 
promulgacyjnym.

Ważniejsze dla samorządu i aptekarzy 
jest jednak fakt, że WSA nie dopatrzył się 
naruszenia art. 94 ust. 1 i 2 prawa farmaceu-
tycznego oraz naruszenia ustawy o swobo-
dzie działalności gospodarczej.

Sąd uznał, że „… brzmienie art. 94 ust. 
1 prawa farmaceutycznego zakłada, że każdy 
mieszkaniec powiatu powinien mieć zapew-
nioną dostępność świadczeń realizowanych 
przez apteki ogólnodostępne także w nocy i dni 
wolne od pracy. Taki zapis jest konsekwencją 
roli jaką ustawodawca przypisał aptekom 
jako placówką ochrony zdrowia publicznego 
(art. 86 ust. 1 pr. farm.) ...” ze stwierdzeniem 
sądu trudno się nie zgodzić, jednak prowadzi 
to do sytuacji w których łamane są inne obo-
wiązujące przepisy prawne np.: o czasie pra-
cy, oraz nakładanie na podmioty gospodarcze 
ciężarów bez obowiązku zwrotu ich kosztów 
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co na pewno sprzeczne jest z konstytucyjną 
zasadą wolności gospodarczej. 

Aby nie rozstrzygać tych kwestii WSA 
w Kielcach całą odpowiedzialnością za dyżury 
aptek obarczył kierownika apteki stwierdzając.

„... Pełnienie dyżurów nocnych i podczas 
dni wolnych od pracy wchodzi w zakres usta-
wowych zadań aptek ogólnodostępnych i do 
kierownika apteki należy takie zorganizowanie 
pracy, aby placówka ten obowiązek mogła rea-
lizować. Tym samym, uchwała organu powiatu 
ustalając dla apteki prowadzonej przez skarżą-
cego nakaz realizacji świadczeń w porach noc-
nych i w dni wolne od pracy, podjęta w trybie 
art. 94 ust. 2, nie może co do zasady naruszać 
konstytucyjnych praw skarżącego, przepisów 
ustawy z dnia 2 lipca 2004r. o swobodzie dzia-
łalności gospodarczej czy też ingerować w jego 
życie prywatne bądź naruszać prawo do ochro-
ny życia rodzinnego. Praca w godzinach noc-
nych i w dniach wolnych od pracy jest bowiem 
wpisana w ustawowe zadania każdej apteki ...”

Należy przyznać, że takie ujęcie obowiąz-
ków kierownika apteki jest nowatorskie, ale 
niestety nie znajduje umocowania w obowiązu-
jącym prawie. 

Wskazany przez WSA art. 88 ust. 5 p. 1 prawa 
farmaceutycznego, który nakłada na kierowni-
ka apteki obowiązek organizacji pracy w aptece 
nie może być utożsamiany jako wykonywanie 
obowiązków za przedsiębiorcę. Z przykładowo 

wyliczonych w powołanym art. 88 obowiązków 
kierownika apteki jasno wynika, że mają to być 
obowiązki związane z wykonywaniem zawodu 
farmaceuty i merytorycznej działalności apteki 
związanej z jej funkcją jako miejsca świadcze-
nia usług farmaceutycznych, a nie jest kierow-
nikiem zakładu pracy, który organizuje pracę 
zakładu w określonych dniach lub godzinach. 
Można wskazać, że kierownik apteki ma dbać 
o przestrzeganie przepisów prawa w tym art. 
prawa farmaceutycznego i pilnować obecności 
mgr farmacji w aptece w godzinach jej czynno-
ści. Jednak to nie kierownik apteki ma zapew-
nić zgodną z prawem obsadę pracowników fa-
chowych apteki, tak aby magister farmacji był 
obecny, a prawo pracy nie było naruszane. Te 
obowiązki spoczywają na podmiocie (przedsię-
biorcy) prowadzącym aptekę. 

Przyjęcie stanowiska WSA w tej kwestii 
skutkowałoby w praktyce przerzuceniem odpo-
wiedzialności za prowadzenie przedsiębiorstwa 
na pracownika jakim jest kierownik apteki, 
a zgodnie z przepisami kodeksu pracy i ustawą 
o swobodzie działalności gospodarczej nie jest 
to możliwe.

Taki wyrok WSA jest moim zdaniem tylko 
przejawem oportunizmu i chęcią nie rozstrzyga-
nia problemu, który narasta od lat i który będzie 
musiał znaleźć swoje ustawowe rozwiązanie.

mec. Krystian Szulc 

Radca prawny Śląskiej Izby Aptekarskiej
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mec. Krystian Szulc

Funkcja kierownika apteki nie jest regulo-
wana przepisami prawa pracy. Kodeks pracy 
w art. 5 zawiera generalną zasadę wyłączającą 
stosowanie przepisów prawa pracy jeżeli sto-
sunek pracy określonej kategorii pracowników 
regulują przepisy szczególne. 

Uważam, że przepisy art. 88 i następne usta-
wy prawo farmaceutyczne tj. Dz.U. 2008/45/271 
są właśnie tymi przepisami lex specialis, które 
musimy stosować przed przepisami kodeksu 
pracy.

Szczególna pozycja kierownika apteki wy-
nika z kilku powodów:
1. sposobu powołania,
2. uzyskania rękojmi należytego prowadzenia 

apteki,
3. zakresu obowiązków i odpowiedzialności,
4. szczególnych warunków zastępowania kie-

rownika apteki,
5. ograniczenia wiekowego do pełnienia funkcji,
6. ochrony zdrowia publicznego.

1. Sam sposób powołania kierownika apte-
ki opisany w art. 88 prawa farm. i wskazanie 
szczególnych uprawnień, jakie musi posiadać 
osoba, która chce pełnić tę funkcję, daje dosta-
teczne podstawy do stwierdzenia, że przepisy 
kp w tym zakresie nie mają zastosowania.

2. Konieczność uzyskania od organów sa-
morządu aptekarskiego stwierdzenia przez 
Okręgowa Radę Aptekarską, że ten konkretny 
farmaceuta daje rękojmię należytego prowa-
dzenia apteki art. 98 ust. 4 a ustawy w związku 
z art. 7 ust. 1 p. 5 i ut. 2 p. 7 ustawy o izbach 
aptekarskich tj. Dz. U. 2008/136/856 ze zmian. 

nie pozostawia wątpliwości co do specyfiki sto-
sunku łączącego pracodawcę i osobę pełniąca 
funkcję kierownika apteki.,

3. Zakres obowiązków określonych w usta-
wie w art. 88 ust 5 ustawy wyraźnie sytuuje kie-
rownika jako pracownika szczególnego rodzaju, 
posiadającego ustawowo zagwarantowaną sze-
roką autonomię i niezależność od poleceń praco-
dawcy przy wykonywaniu swoich obowiązków.

 Kierownik apteki odpowiedzialny jest za 
takie zorganizowanie pracy w aptece aby pod 
względem fachowym działała bezbłędnie.

4. Wskazanie przez ustawodawcę szczegól-
nych trybów zastępowania kierownika apteki 
zarówno do 30 jak szczególnie powyżej 30 dni 
nieobecności, wyraźnie wyłącza w tym zakresie 
autonomię i wolę pracodawcy.
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5. Wpisanie w ustawie ograniczeń wie-
kowych w szczególności granicznego wieku 
70 lat, kiedy nie można już wykonywać funk-
cji kierownika apteki wskazuje na dużą wagę 
jaką ustawodawca przykłada do tej szczególnej 
funkcji.

6. Nie wolno zapominać, że apteka jako 
placówka ochrony zdrowia publicznego art. 86 
ustawy ma do spełnienia szczególną rolę w sys-
temie opieki zdrowotnej, a kierownik takiej pal-
cówki musi na bieżąco wypełniać swoje obo-
wiązki w interesie ochrony zdrowia pacjentów.

Biorąc pod uwagę wszystkie wskazane po-
wyżej przepisy i argumenty uważam, że art. 
42 p. 4 kodeksu pracy nie ma zastosowania 

do osób pełniących funkcję kierownika apteki  
i pracodawca nie ma możliwości, a nawet pra-
wa powierzyć takiemu pracownikowi wykony-
wania innej pracy nawet jeżeli odpowiada ona 
jego kwalifikacja zawodowym.

W przypadku podejmowania takich prób 
przez pracodawcę, kierownik powinien natych-
miast zawiadomić Wojewódzkiego Inspektora 
Nadzoru Farmaceutycznego i Izbę Aptekar-
ską, które podejmą stosowne czynności w celu 
ochrony praw kierownika ustawowo zagwaran-
towanych.

mec. Krystian Szulc 

Radca prawny Śląskiej Izby Aptekarskiej

Prawomocnym wyrokiem WSA w Warszawie s. akt VI SA/WA 1039/09 została roz-
strzygnięta kluczowa dla aptekarzy kwestia świadczenia w aptece innych usług niż zapi-
sane w ustawie prawo farmaceutyczne przez osoby nie będące magistrami farmacji lub 
technikami farmaceutycznymi.

Sąd jasno stwierdził, że „niedopuszczalne jest zatrudnianie w aptece tzw. dermo-
konsultantek”, albowiem świadczenie wszystkich usług w aptece przewidziane jest dla 
farmaceutów bądź techników farmaceutycznych.

Wygrana GIF jest dobrym prognostykiem dla aptek na przyszłość gdyż uniemożliwi zro-
bienie z apteki miejsca gdzie wszystko wszystkim wolno. Brawo dla WSA w Warszawie.

mec. Krystian Szulc - Radca prawny Śląskiej Izby Aptekarskiej
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Jolanta  i  Sebas t ian  S ienk iewicz

Aktualna sytuacja dotycząca naszego syste-
mu emerytalnego wskazuje na to, że finansowa 
starość Polaków, którzy aktywność zawodo-
wą zakończą za kilkanaście czy kilkadziesiąt 
lat, będzie wyglądać jeszcze gorzej niż teraz. 

Wystarczy wejść na stronę www.moja-
emerytura.zus.pl, aby przekonać się jaką 
kwotę emerytury z ZUS otrzymamy po za-
kończeniu pracy zawodowej. 

System emerytalny oparty na solidarności 
międzypokoleniowej działa w ten sposób, że 
składki emerytalne pracujących przeznaczane 
są na wypłatę emerytur.  Jednak praktyka poka-
zuje, że jest on bardzo wrażliwy na wiele czyn-
ników ryzyka, z których najważniejsze to kry-
zysy powodujący okresy większego bezrobocia 
i niewystarczający realny wzrost wynagrodzeń 
oraz starzenie się społeczeństwa.

Z opublikowanego w marcu przez ZUS ra-
portu wynika, że w ciągu najbliższych pięciu lat 
deficyt FUS wyniesie aż 350 mld zł. Dla porów-
nania - wszystkie dochody budżetu państwa na 
2010 rok są zaplanowane na kwotę około 250 
mld zł. Niestety, prognozy dotyczące przyszłych 
zmian struktury demograficznej sugerują, że to 
dopiero początek kłopotów. Według danych Or-
ganizacji Współpracy Gospodarczej i Rozwoju 
w 2000 roku na każdego Polaka w wieku 65+ 
przypadało 5 osób w wieku produkcyjnym, któ-
re mogły finansować jego emeryturę. 

W 2050 na jednego emeryta będą przypadać 
już mniej niż 2 osoby zdolne do pracy.

Niestety, przyszłość OFE też nie zapowia-
da się dobrze. Im gorsza jest sytuacja budże-
tu państwa, tym większa ochota polityków na 
zagarnięcie realnie inwestowanej części na-
szych przyszłych emerytur. Ostatnio pojawił się  

pomysł zmniejszenia procentu składki przeka-
zywanej z ZUS do OFE, choć ta, i tak nie jest 
przecież wysoka…

Jednak nawet z uwzględnieniem OFE, cią-
gle za mały odsetek składki emerytalnej jest 
realnie inwestowany, a prawne ograniczenia 
dotyczące struktury portfela inwestycyjnego 
OFE utrudniają im osiągnięcie pożądanych stóp 
zwrotu. Nawet, jeżeli założylibyśmy, że system 
solidarności międzypokoleniowej będzie działał 
sprawnie, a rządzącym nie uda się przejąć tra-
fiającej do OFE części składek, to i tak emery-
tura przeciętnego Polaka stanowić będzie nie-
znaczną część jego ostatniego wynagrodzenia. 
Prognozy alarmują - otrzymamy emerytury nie 
większe  niż 42-45% wysokości ostatniej pensji!

ZUS-owi brakuje coraz więcej pieniędzy na 
wypłatę świadczeń. Lepiej nie czekać, aż za-
braknie mu na naszą emeryturę. Już dziś spró-
bujmy zadbać o swoją przyszłość finansową.

Aby samodzielnie rozpocząć taki „PRY-
WATNY PROGRAM EMERYTALNY”, nale-
ży się do niego przygotować. Na pewno będzie 
prościej, jeśli będziemy znali zasady długoter-
minowego oszczędzania i pomnażania zgroma-
dzonego kapitału. 

Istnieje kilka kluczowych zasad, jeśli bę-
dziemy je stosować, na pewno uda się nam zre-
alizować cel.

1. Nie opóźniaj decyzji o rozpoczęciu in-
westowania

Albert Einstein twierdził, że największym 
wynalazkiem ludzkości jest procent składany. 
Na czym polega jego fenomen? Załóżmy dla 
uproszczenia, że średnia stopa zwrotu z inwe-
stycji wyniesie 10 proc. w skali roku. Po roku 
nasz majątek wzrośnie więc o 10 proc. Jeżeli 
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zysków nie wydamy, lecz będziemy je ponow-
nie inwestować, to po 2 latach nasz majątek 
wzrośnie nie o 20 proc., lecz o 21 proc., po 
trzech latach nie o 30 proc., lecz 33 proc., a po 
10 latach wzrośnie aż o niemal 160 proc. (a nie 
o 100 proc., jakby mogło się na pierwszy rzut 
oka wydawać)! Imponujące, jednak aby w pełni 
skorzystać z dobrodziejstw procentu składnego 
potrzebne są dwa czynniki:
1. Reinwestowanie zarobionych pieniędzy 

(zysków)
2. Czas (im dłuższy okres, tym silniej pracują 

reinwestowane zyski)
Najlepiej więc jak najszybciej rozpocząć sy-

stematyczne oszczędzanie. Odwlekanie decyzji 
o rozpoczęciu inwestowania może dużo koszto-
wać, co wyraźnie widać w załączonej tabeli. 

Im później rozpoczynamy odkładanie pienię-
dzy tym efekt końcowy zdecydowanie gorszy.

Założenie: 
Rozpoczynamy odkładanie w różnym 

wieku - wpłata 300 zł miesięcznie przy 10% 
średniorocznej stopie zwrotu z inwestycji po 
przejściu na emeryturę otrzymamy:

25-latek 30-latek 35-latek 40-latek 45-latek 50-latek

1 913 034 zł 1 148 483 zł 683 797 zł 401 367 zł 229 709 zł 125 377 zł

Założenie może być inne - zależy nam 
na zgromadzeniu odpowiedniego kapitału 
- CEL:  2 000 000 zł

Ile musimy oszczędzać miesięcznie, aby 
osiągnąć swój cel finansowy ?

25-latek 30-latek 35-latek 40-latek 45-latek 50-latek

300 zł 522 zł 877 zł 1 494 zł 2 612 zł 4 785 zł

2. Nie czekaj na lepsze czasy
Odwlekasz decyzję o rozpoczęciu inwesto-

wania, czekając na poprawę sytuacji na rynkach 
finansowych? Niepotrzebnie. Po pierwsze, nawet 
w grupie wysoko wykwalifikowanych specjali-
stów, zajmujących się zawodowo inwestowaniem, 
większości nie udaje się w dłuższym okresie prze-
widywać, jak będzie kształtowała się koniunktura 
na giełdach. 

Po drugie, moment rozpoczęcia inwestowa-
nia może mieć kolosalne znaczenie w przypad-
ku jednorazowego zainwestowania dużej kwoty 
pieniędzy. W przypadku regularnego inwestowa-

nia, moment rozpoczęcia inwestycji jest jednak 
zupełnie bez znaczenia. Inwestowany kapitał 
w początkowym okresie jest niewielki w sto-
sunku do wszystkich wpłat, jakich mamy zamiar 
dokonać w przyszłości. Nawet jeżeli na giełdach 
rozpoczną się spadki, to da nam to tylko oka-
zję, do nabywania większej ilości tańszych akcji 
w początkowym okresie gromadzenia kapitału, 
co z pewnością zaprocentuje w następnych latach.

3. Regularność ważniejsza niż oszczędza-
ne kwoty

Uważasz, że nie warto rozpoczynać regu-
larnego inwestowania, bo kwota, jaką mógłbyś 
odkładać jest zbyt mała? To błąd. Dużo ważniej-
sze od wielkości kwoty jest odpowiednio wcze-
sne rozpoczęcie tego procesu oraz regularność 
i konsekwencja, z jaką będziemy odkładać na 
emeryturę. Jeżeli proces regularnego inwesto-
wania rozpoczniemy wraz wejściem na rynek 
pracy (w wieku 25 lat) i systematycznie będzie-
my inwestować zaledwie 100 zł miesięcznie, to 
pozwoli to na podwyższenie naszej emerytury 
aż o 1700 zł miesięcznie, czyli niemal 630 zł 
z uwzględnieniem inflacji. Jeśli jednak opóźnimy 
moment rozpoczęcia inwestowania o 5 lat (wiek 
30 lat), wtedy przy tej samej kwocie miesięcznej 
płatności dodatek do emerytury wyniesie 1180 zł 
(realnie 438 zł). Kolejne 5 lat zwłoki (wiek 35 
lat) to spadek dodatku do 805 zł (realnie 300 zł).

To wyliczenie dokładnie obrazuje, że war-
to oszczędzać w sposób regularny. Trzeba tak-
że jak najszybciej rozpoczynać oszczędzanie.

4. Inwestuj zawsze ten sam odsetek wyna-
grodzenia

Jeśli zdecydujemy się tylko na oszczędza-
nie określonej niezmiennej kwoty np. 100 czy 
200 zł, to już po kilku latach może być ona 
zbyt mała, by w momencie przejścia na eme-
ryturę zapewnić utrzymanie poziomu życia, do 
jakiego będziemy przyzwyczajeni. Wszystko 
ze względu na wzrost wynagrodzeń. Z powo-
du podwyższania kwalifikacji, zdobywania do-
świadczenia zawodowego i awansów zarabia-
my więcej. Nasze pensje rosną też z powodu 
urealniania wynagrodzeń, czyli korygowania 
ich o wskaźnik inflacji. Ekonomicznie uzasad-
nione jest więc proporcjonalne do wzrostu wy-
nagrodzeń zwiększanie sumy regularnych inwe-
stycji. Dlatego też zamiast ustalać ich wielkość 
w postaci stałej kwoty, zdecydowanie lepiej jest 
z góry określić sobie procentową część naszego 
wynagrodzenia jaką zamierzamy inwestować. 
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5. Nie ulegaj pokusie wcześniejszego 
wydawania

Nasze codzienne życie jest pełne pokus, szcze-
gólnie w czasach, gdy większość społeczeństwa 
prowadzi konsumpcyjny tryb życia. Może rodzić 
to wielką ochotę, by wcześniej, przed emeryturą, 
wydać choćby część zaoszczędzonych środków. 
W takich sytuacjach często podpieramy się ni-
czym nieuzasadnionym optymizmem, twierdząc, 
że łatwo w przyszłości uda nam się zrekompen-
sować wydane środki. Nic bardziej mylnego, 
wcześniejsza wypłata często może zniweczyć 
długotrwałe wysiłki. Po pierwszej dokonanej 
wypłacie, ciężko będzie odmówić sobie kolej-
nych. Poza tym, odrobienie powstałego w ten 
sposób niedoboru nie będzie wcale łatwe i tanie. 

Pamiętajmy, że odpowiednia wielkość naszej 
emerytury jest ważniejsza niż zdecydowana więk-
szość innych powodów, które mogłyby nas skłonić 
do uszczuplenia przeznaczonego na ten cel kapitału.

6. Zachowaj spokój
Należy pamiętać, że pieniądze oszczędzane 

w długiej perspektywie, bardzo lubią spokój. 
Nie powinniśmy więc ekscytować się bieżącymi 
wydarzeniami giełdowymi. Media podniecają 
się bieżącymi doniesieniami, wprowadzając nie-
pokój i zdezorientowanie. Nowinki, w wypadku 
oszczędzania na emeryturę, mają niewielkie zna-
czenie. Najlepiej sprawdzać swój „PRYWAT-
NY PROGRAM EMERYTALNY” nie częściej 
niż raz w roku i tylko po to, aby dopasować go 
do swoich preferencji inwestowania środków.

7. Myśl długoterminowo
Nigdy nie zapominaj, że twoim celem jest 

maksymalizacja zysków na koniec kilkudzie-
sięcioletniego okresu oszczędzania. I, że mu-
sisz dostosować swoje myślenie do tak długiego 
okresu inwestycji. Unikaj zatem zdecydowanie 
podejmowania jakichkolwiek decyzji pod wpły-
wem gorących medialnych newsów. Unikaj też 
pochopnego reagowania na różnego rodzaju 
podsumowania i zestawienia. W mediach po-
znasz wyniki funduszy inwestycyjnych z ostat-
niego miesiąca, a w najlepszym razie roku. 
Jest mała szansa, że znajdziesz tam skutecz-
ny przepis na długoterminowe inwestowanie.

Pamiętaj, że powinieneś rozważać wyniki co 
najmniej za okres 5-ciu, 10-ciu lat. Tak stan rzeczy 
utwierdza w przekonaniu, iż tylko inwestycje dłu-
goterminowe dadzą pożądany efekt. Słowo speku-
lacja powinno być obcym, zupełnie nic nie znaczą-
cym pojęciem w okresie długiego inwestowania.

8. Dostosuj poziom ryzyka do swojego 
charakteru

Najgorsze co można zrobić, to podjąć de-
cyzję niezgodną ze swoimi przekonaniami. 
Każdy z nas jest inny, więc i strategia inwesty-
cyjna będzie różna. Analizy rynkowe pokazu-
ją, iż w długim horyzoncie czasowym portfel 
funduszy akcyjnych jest najbardziej efektyw-
ny. Pomimo wzrostów i możliwych spadków 
akcje wygrywają z bezpiecznymi lokatami 
bankowymi! Oczywiście każdy portfel moż-
na zdywersyfikować i podzielić wg własnych 
upodobań. Najważniejsze w inwestowaniu to 
spokój i przekonanie o podjęciu słusznej decyzji.

W związku z tym, iż niewiele mówi się na 
temat efektywnego, długoterminowego oszczę-
dzania poprzez edukację finansową, wychodząc 
naprzeciw oczekiwaniom i potrzebom naszych 
Klientów organizujemy Fora Finansowe, celem 
bieżącego informowania na temat możliwości 
efektywnego pomnażania kapitału oraz sytuacji 
na rynkach finansowych. Bliższych informacji 
na temat spotkań można uzyskać kontaktu-
jąc się pod numer 505 796 775 lub do biura: 
(32) 738 11 05 (-06).

SERWUJEMY 
PODWÓJNą PROMOCJĘ

W czerwcu serwujemy podwójnie
10% a nawet 15%

Każdemu kto do 30 czerwca 2010r. 
rozpocznie oszczędzanie

Warto zacząć już dziś!
Zainwestuj teraz, a każda należna składka 

regularna zostanie powiększona  
o 10% a nawet 15% jej wartości  

w pierwszym i drugim roku trwania umowy

Produkt objęty promocją:

TrIO uBezPIeczeNIOwe 
DLA FARMACEUTÓW
Promocja dot. KAPITAŁU

 NA PRZYSZŁOŚĆ Z ZYSKIEM  
bez względu na deklarowany okres umowy, 

wysokość wpłaty 
oraz częstotliwość dokonywania wpłat 

zgodnie z programem KNZ
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Trzeba tu jednak przywołać przepis art. 68 ust. 4 usta-
wy z dnia 6 września 2001 r. - Prawo farmaceutyczne, 
w myśl którego za obrót lekami (a tym samym za ich sprze-
daż) nie uznaje się bezpośredniego zastosowania u pacjen-
ta przez lekarza, lekarza stomatologa lub inną osobę wy-
konującą zawód medyczny produktów leczniczych oraz 
produktów leczniczych wchodzących w skład zestawów 
przeciwwstrząsowych, których potrzeba zastosowania 
wynika z rodzaju udzielanego świadczenia zdrowotnego. 
Oznacza to, iż lekarz/lekarz dentysta jest uprawniony do 
podania pacjentowi (tzn. do bezpośredniego zastosowa-
nia u pacjenta) produktu leczniczego, jeśli taka potrzeba 
jest związana z udzielanym świadczeniem zdrowotnym. 
Konstrukcja powyższego zapisu „produktów leczniczych 
oraz produktów leczniczych wchodzących w skład ze-
stawów przeciwwstrząsowych” wyraźnie wskazuje, iż 
przepis ten dopuszcza zastosowanie doraźne przez leka-
rza wszystkich produktów leczniczych, a nie tylko tych, 
które wchodzą w skład zestawów przeciwwstrząsowych.

Kwestia zaopatrywania się lekarzy prowadzących 
indywidualną lub grupową praktykę lekarską w produk-
ty lecznicze (gabinety lekarskie, przychodnie nie będące 
zoz) została uregulowana dwoma przepisami prawa:
1. § 1 ust. 2 pkt 1 Rozporządzenia Ministra Zdrowia 

z dnia 12 grudnia 2002 r. w sprawie podmiotów 
uprawnionych do zakupu produktów leczniczych 
w hurtowni farmaceutycznej, który stanowi, iż 
lekarze prowadzący indywidualną bądź grupo-
wą praktykę lekarską są upoważnieni do zakupu 
w hurtowni farmaceutycznej wyłącznie produk-
tów leczniczych wchodzących w skład zestawów 
przeciwwstrząsowych. 

2. Art. 96 ust. 1 pkt 3 ustawy - Prawo farmaceutyczne, 
zgodnie z którym lekarze mogą nabywać w aptece 
ogólnodostępnej wszystkie leki na podstawie zapo-
trzebowania, którego wzór został określony w Załącz-
niku nr 1 do Rozporządzenia Ministra Zdrowia z dnia 
18 października 2002 r. w sprawie wydawania z apteki 
produktów leczniczych i wyrobów medycznych.
W obu powyżej wskazanych przypadkach, zaku-

pione przez lekarza produkty lecznicze (w tym również 
szczepionki) mogą być zastosowane doraźnie u pacjenta 
w zawiązku z udzielanym świadczeniem zdrowotnym 
(zgodnie z art. 68 ust. 4 ustawy z dnia 6 września 2001 r. 
- Prawo farmaceutyczne).

Mając na uwadze ustawowy zakaz sprzedaży produk-
tów leczniczych przez lekarza, należy wskazać, iż złama-
niem prawa byłaby sytuacja, w której lekarz/przychodnia 
zażądałaby od pacjenta oprócz ewentualnej zapłaty za 
udzielone świadczenie zdrowotne zwrotu kosztu zaku-
pu lub innej opłaty za zastosowaną u niego szczepionkę.

Dodatkowo, bardzo istotnym aspektem przedmioto-
wego zagadnienia jest brak kontroli warunków przecho-
wywania produktów leczniczych będących w posiadaniu 
przychodni/gabinetów lekarskich, co stanowi zagrożenie 
dla pacjentów z uwagi na potencjalną możliwość wystą-
pienia wady jakościowej niewłaściwie przechowywanych 
leków. Wynika to z faktu, iż organy Państwowej Inspek-
cji Farmaceutycznej nie posiadają uprawnień kontrol-
nych w odniesieniu do przychodni/gabinetów lekarskich.

Z poważaniem - Zofia Ulz

Nasz znak: SIAKat-021-2010    
Katowice 2010-02-04

Główny Inspektor Farmaceutyczny Zofia ULZ
00-238 Warszawa ul. Długa 38/40

Dotyczy handlu szczepionkami poza aptekami.

Szanowna Pani Inspektor
Zwracam uwagę, że w Polsce ma miejsce niezgod-

ny z prawem handel szczepionkami np. na grypę (mię-
dzy innymi poprzez przychodnie i gabinety lekarskie).

Prawo dopuszcza sprzedaż szczepionek pacjentom 
wyłącznie w aptekach i punktach aptecznych, natomiast 
sprzedawanie szczepionek w gabinetach pod przykryw-
ką usługi jest tylko ukrywaniem tego procederu i łama-
niem obowiązującego prawa, także przez tych, którzy te 
punkty zaopatrują.

Proszę o podjęcie działań mających na celu dopro-
wadzenie do przestrzegania prawa oraz o informację  
o podjętych działaniach.

Załączam pełną korespondencję w tym zakresie  
z Ministerstwem Zdrowia.

Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej
dr farm. Stanisław Piechula

Główny Inspektor Farmaceutyczny
Zofia Ulz

Warszawa, 16 marca 2010

Pan Stanisław Piechula
Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej

Szanowny Panie Prezesie,
Odpowiadając na skierowane do Głównego Inspek-

tora Farmaceutycznego drogą e-mail pisma z dnia 4 
oraz 10 lutego 2010 r., dotyczące zagadnienia sprzedaży 
szczepionek w przychodniach i gabinetach lekarskich, 
uprzejmie informuję co następuje.

Art. 46 ust. 1 i 2 ustawy z dnia 5 grudnia 1996 r. 
o zawodach lekarza i lekarza dentysty stanowi, iż leka-
rzowi nie wolno sprzedawać produktów leczniczych oraz 
wyrobów medycznych.
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20�0-03-2�
Lekarz nie musi odnotowywać, 

że to recepta dla rodziny

Szkoda, że my też nie mamy swojego wiceministra 
jak Porozumienie Zielonogórskie, który by podobnie 
nas od razu bronił przed zbójeckimi działaniami NFZtu, 
a wręcz działał przeciwko NFZtowi dowodząc np., że le-
karze nie muszą odpowiadać za swoje recepty i to problem 
pacjenta by biegał z receptą do poprawy lub apteki by za 
nią płaciła gdy zrealizuje, ale przy tej okazji przynajmniej 
mamy odpowiedź na zadawane czasami pytanie - Lekarz 
nie ma obowiązku dokumentowania faktu wystawienia 
recepty typu „pro auctore” i „pro familiae” - napisał 
wiceminister zdrowia Marek Tawrdowski, tak więc ap-
tekarz nie musi się martwić, gdy lekarz wypisuje receptę 
dla siebie bądź rodziny bez tej adnotacji, a przynajmniej 
nie jest to element, na który by aptekarz musiał zwracać 
uwagę, gdyż skąd niby mamy wiedzieć, że to rodzina ?

Prezes Rady ŚIA - dr farm. Stanisław Piechula

*******************************

Źródło:
http://www.pulsmedycyny.com.pl/index/archiwum/12574

Lekarz nie ma obowiązku dokumentowania faktu 
wystawienia recepty typu „pro auctore” i „pro fami-
liae” - napisał wiceminister zdrowia Marek Twardowski 
w piśmie skierowanym 10 marca 2010 roku do prezesa 
NFZ i dyrektorów wszystkich oddziałów wojewódzkich 
funduszu.

Jednoznaczne przedstawienie stanowiska resortu w tej 
sprawie jest reakcją na skargi płynące z Krakowa, gdzie 
Małopolski Oddział Wojewódzki NFZ grozi lekarzom po-
ważnymi sankcjami za to, iż wystawienie tego typu recept 
nie zostało potwierdzone w karcie pacjenta.

„Docierają do nas sygnały, że małopolski oddział 
NFZ zamierza wyciągnąć prawne konsekwencje wobec 
przynajmniej kilku lekarzy, którzy wypisując recepty 
typu „pro auctore” i „pro familiae” nie odnotowali tego 
w dokumentacji. Tworzenie karty pacjenta dla samego 
siebie czy dla własnego ojca wydaje się absurdem, tym-
czasem sankcje mogą być bardzo poważne” - mówi dr 
hab. Andrzej Matyja, prezes Okręgowej Rady Lekarskiej 
w Krakowie.

Docent Matyja postanowił więc interweniować w Mi-
nisterstwie Zdrowia: „Oczywiście, nie chcę uogólniać, 
mogą się zdarzyć różne sytuacje. Jeśli zakwestionowana 
przez NFZ recepta nie budzi żadnych pozaformalnych 
wątpliwości, lek został przepisany w ilości wskazującej 
wyłącznie na własne potrzeby, fundusz nie ma prawa 
karać. Inaczej wygląda sytuacja, kiedy ilość leku wyda-
je się znacznie przekraczać potrzeby lekarza czy kogoś 
z jego bliskich. Takie przypadki samorząd również uzna-
je za karygodne. Zwróciłem się do małopolskiego NFZ 
o udostępnienie listy ukaranych lekarzy, ale do dziś jej 
nie otrzymałem” - dodaje docent Andrzej Matyja.

20�0-03-�8
Apteki a Sanepid - zmiany od 11 marca 2010.

W związku z zamieszaniem wokół tematu wyjaśnia-
my, że zmiana ustawy w stosunku do aptek dotyczy tylko 
żywności w tym suplementów diety, więc zmiany są dla 
nas prawie nieznaczące.

Konkretnie jak się ma ta zmiana do aptek:
• zmieniono ustawę z dnia 25 sierpnia 2006 o bezpie-

czeństwie żywności i żywienia (DU-2010-21-105),
• wątpliwości wzbudził zmieniony art. 63 ustawy 

w którym stwierdzono, że zatwierdzenie nie jest wy-
magane w odniesieniu do: … aptek , punktów aptecz-
nych i hurtowni farmaceutycznych... ust 2p. 6,

• zakres działania tego przepisu w związku z art. 1 i 61 
w związku z art. 63 ust. 2 p. 6 ustawy nic nie zmie-
nia w zakresie działania prawa farmaceutycznego 
i kompetencji Sanepidu, które dotychczas posiadał 
z innych ustaw niż zmieniona ustawa o bezpieczeń-
stwie żywności i żywienia.

• zgodnie z art. 1 tej ustawy określa ona wymagania 
i procedury niezbędne dla zapewnienia bezpieczeń-
stwa żywności i żywienia i tylko w zakresie żywności 
dotyczy aptek i punktów aptecznych oraz hurtowni,

tak więc:

1. otwierające się nowe apteki nadal muszą być opinio-
wane przez Sanepid jak dotychczas;

2. jedynie w zakresie żywności (np. suplementów die-
ty) nie jest wymagane oddzielne zatwierdzenie (jak 
dotychczas), a wystarczy, że apteka na podstawi art. 
63 ust 3 w/w ustawy dokona zgłoszenia do Sanepidu 
wnioskiem o wpis do rejestru zakładów, oczywiście 
jeżeli prowadzi sprzedaż żywności np.: suplementów 
diety (druk w załączeniu - www.katowice.oia.pl),

3. wszystkie pozostałe (istniejące w chwili wejścia tego 
obowiązku) apteki nie musiały tego robić, gdyż po 
uzgodnieniach GIF z Sanepidem inspekcja farma-
ceutyczna przekazała do rejestru Sanepidu wszyst-
kie działające apteki.

Z uszanowaniem
Prezes Rady ŚIA

dr farm. Stanisław Piechula

www.katowice.oia.pl www.katowice.oia.pl
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Za to ministerstwo wyjątkowo szybko zareagowało 
na protesty lekarzy i przypomniało szefom NFZ, iż ani 
art. 41 ustawy o zawodach lekarza i lekarza dentysty, 
ani art. 24 ustawy o prawach pacjenta i Rzeczniku Praw 
Pacjenta, ani też żadne rozporządzenia MZ nie nakłada-
ją wprost na lekarzy obowiązku dokumentowania faktu 
wystawienia recept „pro auctore” i „pro familiae”. NFZ 
nie ma więc prawa za to karać.

Chyba, że recepta budzi zastrzeżenia z zupełnie in-
nych powodów.

Tymczasem MOW NZF nie komentując sprawy po-
informował tylko, że oczekiwana przez Izbę Lekarską 
lista właśnie została wysłana.

Jolanta Grzelak - Hodor

20�0-03-23
Sposoby rekompensaty pracy 
w godzinach nadliczbowych

Praca w godzinach nadliczbowych może być rekom-
pensowana dodatkiem do wynagrodzenia albo czasem 
wolnym. Ostateczna decyzja o formie rekompensaty na-
leży do pracodawcy.

Można zapłacić dodatek...
Dodatek do wynagrodzenia za pracę w godzinach nad-

liczbowych z tytułu przekroczenia dobowej normy czasu 
pracy lub przedłużonego dobowego wymiaru czasu pracy 
ponad 8 godzin przysługuje za każdą godzinę w wysokości:
1. 100% wynagrodzenia - za pracę w godzinach nad-

liczbowych przypadających:
• w nocy,
• w niedziele i święta niebędące dla pracownika dnia-

mi pracy, zgodnie z obowiązującym go rozkładem 
czasu pracy,

• w dniu wolnym od pracy udzielonym pracownikowi 
w zamian za pracę w niedzielę lub w święto, zgodnie 
z obowiązującym go rozkładem czasu pracy,

2. 50% wynagrodzenia - za pracę w godzinach nadlicz-
bowych przypadających w każdym innym dniu niż 
określony wyżej.
Za pracę przekraczająca średniotygodniową normę cza-

su pracy przysługuje dodatek w wysokości 100% za każdą 
godzinę pracy przekraczającą normę średniotygodniową.

.... lub udzielić czasu wolnego
W zamian za czas przepracowany w godzinach nad-

liczbowych pracodawca, na pisemny wniosek pracowni-
ka, może udzielić mu w tym samym wymiarze czasu wol-
nego od pracy (1 nadgodzina = 1 godzina czasu wolnego). 
Udzielenie czasu wolnego w zamian za czas przepraco-
wany w godzinach nadliczbowych może nastąpić także 
bez wniosku pracownika. W takim przypadku pracodawca 
udziela czasu wolnego od pracy, najpóźniej do końca okre-
su rozliczeniowego, w wymiarze o połowę wyższym niż 
liczba przepracowanych godzin nadliczbowych (1 godzi-
na nadliczbowa = 1,5 godziny czasu wolnego).
Podstawa prawna: art. 129 § 1, art. 151 § 1, art. 1511 § 
1 i § 2, art. 1512 Kodeksu pracy. 

www.katowice.oia.pl

2010-04-01
Kradną lekarstwa 
wyciągając je z pudełek

Inspektor Farmaceutyczny ostrze-
ga informując o sytuacji, która już miała  
miejsce w kilku aptekach.

W dniu 30 marca 2010 roku Śląski 
Wojewódzki Inspektor Farmaceutyczny 

w Katowicach został powiadomiony 
przez Częstochowską Okręgową Izbę 

Aptekarską w Częstochowie, iż na terenie miasta 
Częstochowa mają miejsce następujące zdarzenia:
- do kilku aptek zgłosiła się pacjentka z zamiarem re-
alizacji recept na środki odurzające i antybiotyki. Oso-
ba ta, próbując odwrócić uwagę farmaceuty prosząc np. 
o szklankę wody czy udzielenie informacji na temat le-
ków OTC. Wyjmuje blistry z opakowań leków przygo-
towanych do wydania, pozostawiając pozornie nienaru-
szone, puste opakowania zewnętrzne. Następnie osoba ta 
rezygnuje z realizacji recept i szybko wychodzi z apteki.

Ponieważ sytuacja taka zdarzyła się już kilkakrotnie. 
Śląski Wojewódzki Inspektor Farmaceutyczny w Kato-
wicach prosi o zachowanie ostrożności przy realizacji re-
cept, odpowiednie zabezpieczanie dostępu do produktów 
leczniczych przed ich wydaniem oraz taktowne zwraca-
nie uwagi na zachowanie pacjentów w aptece.

Śląski WIF w Katowicach
dr n. farm. Izabela Majewska

www.katowice.oia.pl

www.katowice.oia.pl

2010-04-12
Claritine 10 czy 30 tabletek?

Obecnie więc najmniejszym i jedynym zarejestro-
wanym opakowaniem Claritine jest opakowanie 30 tabl.

Szczegóły:
Decyzją MZ z 10 VI 2009 usunięto z Rejestru opa-

kowanie 10 tabl. (decyzja MZ w załączeniu).
Obecnie więc najmniejszym i jedynym zarejestro-

wanym opakowaniem Claritine, dla pozwolenia R/1215 
(tabl. 10 mg), jest opakowanie 30 tabl.

Pełna treść na stronie www.katowice.oia.pl

dr farm. Stanisław Piechula
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2010-04-08
Komunikat Śląskiego WIF 

dot. fałszywych recept na Tramal i Poltram

Katowice, 7 kwietnia 2010

Wojewódzki Inspektorat Farmaceutyczny 
w Katowicach

Panie/Panowie
Kierownicy Aptek Ogólnodostępnych
zlokalizowanych na terenie województwa śląskiego

W związku z napływającymi z aptek informacjami 
o próbach realizacji fałszywych recept na preparaty Tra-
mal i Poltram krople 96 ml, Śląski Wojewódzki Inspektor 
Farmaceutyczny w Katowicach prosi o zwracanie szcze-
gólnej uwagi przy realizacji recept wystawionych na ww. 
produkty lecznicze, przede wszystkim poza wojewódz-
twem śląskim.

Śląski WIF w Katowicach
dr n. farm. Izabela Majewska

www.katowice.oia.pl

www.katowice.oia.pl

2010-04-08
Z dniem 01 września 2010r. 

zostanie wycofany druk kuponu RUM

Komunikat dla aptek oraz lekarzy województwa ślą-
skiego w związku z wprowadzeniem przez Ślaski OW 
NFZ ujednoliconej numeracji recept lekarskich i wpro-
wadzeniem jednolitego wzoru druku recepty. 

Narodowy Fundusz Zdrowia
Śląski Oddział Wojewódzki w Katowicach

Wszystkie apteki/punkty apteczne w woj. śląskim

W związku z wprowadzeniem przez Śląski OW 
NFZ ujednoliconej numeracji recept lekarskich i wpro-
wadzeniem jednolitego wzoru druku recepty informuje-
my, że z dniem 01 września 2010r. zostanie wycofany 
z powszechnego stosowania jako druk recepty lekarskiej 
druk kuponu RUM (druk w kolorze żółtym).

Recepta wystawiana na kuponie RUM zostanie za-
stąpiona powszechnie używanym drukiem recepty typu 
„Rp” (tzw. białej) z dodatkowymi kodami kreskowymi.

Recepta wystawiona na kuponie RUM może zostać 
zrealizowana do 31.08.2010r.

W związku z powyższym dopuszczone do stosowania 
w okresie przejściowym (nie dłużej niż do 31.08.2010r.) 
będą druki recept wystawione na kuponie RUM, których 
numer rozpoczyna się cyframi:
• 0 lub 2 - recepta wystawiona na druku kuponu RUM 

w kolorze żółtym i zgodna z przykładem zamiesz-
czonym w załączniku 1,

• 12 - recepta wystawiona na druku kuponu RUM 

w kolorze żółtym, numer recepty na pozycji 19 ma 
wartość „8”, zgodna z przykładem zamieszczonym 
w załączniku 2.

Od 01 maja 2010r. świadczeniodawcom/lekarzom 
działającym na terenie województwa śląskiego będą 
przydzielane/wydawane wyłącznie recepty typu „Rp.” 
(druk recepty w kolorze białym) i „Rp.w” (druk recepty 
w kolorze różowym) o numerach rozpoczynających się 
cyframi 12, których przykłady przedstawiono w załącz-
nikach 4,5.

Natomiast świadczeniobiorcom na podstawie elek-
tronicznej karty ubezpieczenia zdrowotnego recepty 
wystawione będą na drukach zgodnych z załącznikiem 
nr 3 i posiadały będą dodatkowe kody kreskowe umożli-
wiające automatyczne wprowadzenie, przez osobę reali-
zującą receptę w aptece, danych dot. nr REGON świad-
czeniodawcy, nr PESEL pacjenta, nr PWZ lekarza oraz 
standardowo numer recepty. Dodatkowe kody kreskowe 
będą naniesione automatycznie na druk recepty podczas 
generowania recepty u świadczeniodawcy.

Również od 01 września 2010r. dla osób korzysta-
jących ze świadczeń na podstawie przepisów o koordy-
nacji refundacji podlegają leki i wyroby medyczne wy-
pisane wyłącznie na drukach recept, których przykłady 
zamieszczono w załączniku 4 i 5.

W przypadku recept typu „Rp.w” wystawianych na 
środki odurzające, substancje psychotropowe nie wpro-
wadza się żadnych zmian. Druki tychże recept są wyda-
wane przez Śląski OW NFZ uprawnionym podmiotom 
wyłącznie w kolorze różowym i są zabezpieczone mikro-
drukiem, znakiem wodnym i filtrami UV.

Reasumując świadczeniobiorcom korzystającym 
ze świadczeń na terenie województwa śląskiego od 
01.09.2010r. będą wystawiane recepty wyłącznie na 
drukach, których przykłady przedstawiono w załącz-
niku 3,4,5.

Recepty wystawiane w pozostałych województwach 
mogą być realizowane na dotychczasowych zasadach.

Pełna treść komunikatu jest dostępna na stronach:

www.katowice.oia.pl

www.nfz-katowice.pl
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2010-05-14

Rekompensata za pracę nadliczbową w niedzielę 

Nie popełnij błędu w rekompensacie pracy nadlicz-
bowej w niedzielę.

Pracownik pracował w niedzielę 12 godzin, nie 
otrzymał ze tę niedzielę dnia wolnego. Ile dodatków na-
leży zapłacić? Czy tylko jeden 100% za nieoddanie dnia 
wolnego, czy dodatkowo trzeba zrekompensować nad-
godziny dobowe powyżej 8 godzin? Za średniotygodnio-
we nie płacimy zgodnie z orzeczeniem SN.

Za pracę w godzinach nadliczbowych przypadają-
cych w niedzielę, która nie została zrekompensowana 
dniem wolnym od pracy, pracownikowi należą się dwa 
100% dodatki. Praca powyżej 8. godziny również powin-
na zostać zrekompensowana.

Za niedzielę - dzień wolny lub wynagrodzenie 
z dodatkiem

Pracownikowi wykonującemu pracę w niedzielę 
pracodawca w pierwszej kolejności powinien zapewnić 
inny dzień wolny od pracy, a dopiero w przypadku, gdy 
nie może tego uczynić powinien wypłacić pracownikom 
wynagrodzenie powiększone o stosowny dodatek.

Dzień wolny powinien zostać udzielony w okresie 6 
dni kalendarzowych poprzedzających lub następujących 
po takiej niedzieli, a jeżeli nie jest to możliwe - do końca 
okresu rozliczeniowego. Dopiero w razie braku możli-
wości udzielenia dnia wolnego w tym terminie, pracow-
nikowi należy wypłacić 100 % dodatek do wynagrodze-
nia za każdą godzinę pracy w niedzielę.

Zdaniem PIP - 2 dodatki
Polecanie pracownikowi dodatkowej pracy w nie-

dzielę często rodzi jednak problem z jej rekompensatą. 
Taka dodatkowa praca, która nie została zrekompenso-
wana dniem wolnym od pracy, na koniec okresu rozli-
czeniowego może się okazać pracą w godzinach nadlicz-
bowych. Konsekwencją tego jest obowiązek wypłacenia 
pracownikowi wynagrodzenia za wszystkie przepraco-
wane w niedzielę godziny oraz dwóch 100% dodatków 
do tegoż wynagrodzenia:

• jednego z tytułu pracy nadliczbowej z przekroczenia 
średniotygodniowego, która powstaje poprzez po-
lecenie pracownikowi pracy w dniu dla niego wol-
nym,

• a drugiego z tytułu nie zrekompensowania dniem 
wolnym pracy w niedzielę.

Taką formę rekompensaty we wskazanym wyżej 
przypadku zaleca Państwowa Inspekcja Pracy. PIP uznaje 
bowiem, że oba te dodatki wynikają z różnych podstaw 
prawnych, wobec czego należą się pracownikom łącznie.

Zaznaczyć jednak należy, iż inne zdanie w tej kwe-
stii zostało wyrażone w uchwale SN z 15 lutego 2006 r.  
(II PZP 11/05). Zgodnie z nią „w razie nieudzielania 

przez pracodawcę w okresie rozliczeniowym innego dnia 
wolnego od pracy w zamian za dozwoloną pracę świad-
czoną w niedzielę lub święto, pracownikowi przysługuje 
za każdą godzinę takiej pracy tylko jeden dodatek prze-
widziany w art. 151 § 2 in fine lub § 3 kp”.

W związku z uchwałą SN inspektorzy pracy nie po-
winni karać pracodawców wypłacających tylko jeden 
dodatek za niezrekompensowaną dniem wolnym pracę 
w niedzielę, jeżeli wykażą, że postępują zgodnie ze sta-
nowiskiem SN. Czasem jednak zdarza się, że inspektorzy, 
wydając wnioski pokontrolne, w wystąpieniu skierowa-
nym do pracodawcy zasygnalizują obowiązek wypłaty 
dwóch dodatków we wskazanej wyżej sytuacji. Wyda-
wane przez inspektów pracy wystąpienia nie mają jednak 
charakteru decyzji administracyjnych, a zatem ich realiza-
cja nie następuje w drodze przymusowej egzekucji.

Powyżej 8. godziny - rekompensata za nadgodzi-
ny dobowe

Jeżeli pracownik zatrudniony w podstawowym 
systemie czasu pracy wykonywał 12-godzinną pracę 
w niedzielę, to oprócz rekompensaty pracy w tym dniu, 
pracodawca musi mu również zrekompensować pracę 
w godzinach nadliczbowych powstałych po przekrocze-
niu 8 godziny pracy. Może to zrobić na 2 sposoby:

• wypłacając wynagrodzenie wraz ze stosownym do-
datkiem (50%, jeśli niedziela była dla pracownika 
„zwykłym” dniem pracy, tzn. przewidzianym w har-
monogramie lub 100% w gdy była to praca nie plano-
wana) za każdą godzinę powyżej 8. godziny pracy, lub

• udzielając czasu wolnego: 4 godziny - jeśli zawnio-
skuje o nie pracownik (przy czym nie musi to nastą-
pić do końca okresu rozliczeniowego) lub 6 godzin 
- jeśli udzielisz go pracownikowi z własnej inicja-
tywy. W tym ostatnim przypadku udzielenie czasu 
wolnego musi nastąpić najpóźniej do końca okresu 
rozliczeniowego. Nie może to jednak spowodować 
obniżenia wynagrodzenia należnego pracownikowi 
za pełny miesięczny wymiar czasu pracy.

Pamiętaj!
Udzielenie pracownikowi czasu wolnego powodu-

je, że nie przysługuje mu już dodatek do wynagrodze-
nia za pracę w godzinach nadliczbowych.

A zatem podsumowując: za 12 godzin pracy w nie-
dzielę, która nie była dla pracownika planowanym dniem 
pracy i nie została zrekompensowana innym dniem wol-
nym, pracownik powinien otrzymać:

• wynagrodzenie za 12 godzin pracy (art. 80 kp),
• dodatek 100% z tytułu przekroczenia średniotygodnio-

wego za pierwsze 8 godzin pracy (art. 151 § 2 kp),
• dodatek 50% za 4 godziny przekroczenia dobowego 

lub czas wolny od pracy w wymiarze 4 lub 6 godzin 
(art. 151 § 1 pkt 2 kp),

• dodatek 100% za 12 godzin z tytułu nieoddania dnia 
wolnego za pracę w niedzielę (art. 151 kp)

Podstawa prawna: art. 80, art. 1511 § 1, art. 151 § 2, 
art. 151 kp
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GIF w sprawie mapowania lodówek w aptekach

Warszawa, dnia 18 maja 2010 r.

Główny Inspektor Farmaceutyczny
Zofia Ulz

KOMUNIKAT NR 1 w sprawie obowiązku prze-
chowywania produktów leczniczych termolabilnych 
w warunkach zgodnych z wymaganiami określonymi 
przez wytwórcę lub podmiot odpowiedzialny

W związku z kierowanymi do Głównego Inspek-
toratu Farmaceutycznego pytaniami dotyczącymi obo-
wiązków związanych z przechowywaniem produktów 
leczniczych termolabilnych, Główny Inspektor Farma-
ceutyczny zajmuje w przedmiotowej sprawie następują-
ce stanowisko:

1. Ustawa z dnia 6 września 2001 r. - Prawo far-
maceutyczne (Dz. U. z 2008 r. Nr 45, poz. 271, z późn. 
zm.) nie zawiera przepisów, z których wynikałby dla 
przedsiębiorców prowadzących działalność gospodarczą 
w zakresie obrotu detalicznego produktami leczniczymi 
obowiązek tzw. mapowania urządzeń chłodniczych znaj-
dujących się na wyposażeniu aptek i punktów aptecz-
nych. Przepisy powyższej ustawy nie uprawniają orga-
nów Państwowej Inspekcji Farmaceutycznej do żądania 
od przedsiębiorców prowadzących apteki i punkty ap-
teczne mapowania urządzeń chłodniczych znajdujących 
się na wyposażeniu tych placówek.

2. Zgodnie z § 2 rozporządzenia Ministra Zdrowia 
z dnia 18 października 2002 r. w sprawie podstawowych 
warunków prowadzenia apteki (Dz. U. Nr 187, poz. 
1565) „Produkty lecznicze i wyroby medyczne muszą 
być przechowywane w aptece w sposób gwarantujący 
zachowanie ustalonych dla produktu leczniczego lub 
wyrobu medycznego wymagań jakościowych i bezpie-
czeństwo przechowywania”.

Produkty lecznicze termolabilne przechowywane 
są w lodówce lub szafie chłodniczej, które przepis § 8 
ust. 1 pkt 5 rozporządzenia Ministra Zdrowia z dnia 
30 września 2002 r. w sprawie szczegółowych 
wymogów, jakim powinien odpowiadać lokal 
apteki (Dz. U. Nr 171, poz. 1395) zalicza do 
podstawowego wyposażenia apteki ogólnodo-
stępnej.

3. Inspektorzy farmaceutyczni 
w toku kontroli przeprowadzanej 
w aptece lub punkcie aptecznym 
sprawdzają m. in. warunki 
przechowywania produktów 
leczniczych w urządzeniu 
chłodniczym będącym 
na wyposażeniu danej 
placówki. Kontrola 

w powyższym zakresie ma na celu sprawdzenie czy za-
kres temperatur jest właściwy we wszystkich miejscach 
urządzenia, gdzie przechowywane są produkty lecznicze 
(np. na wszystkich jego półkach).

Przedsiębiorca prowadzący działalność gospodarczą 
w zakresie obrotu detalicznego odpowiada bowiem za 
przechowywanie produktów leczniczych termolabilnych 
w warunkach zgodnych z wymaganiami określonymi 
przez wytwórcę lub podmiot odpowiedzialny. Zapew-
nienie zgodności warunków przechowywania z powyż-
szymi wymaganiami stanowi gwarancję bezpieczeństwa 
stosowania produktów leczniczych.

4. Konieczność tzw. mapowania urządzeń chłod-
niczych wynika z wymagań Dobrej Praktyki Wytwa-
rzania (GMP - Good Manufacture Practice) i dotyczy 
działalności gospodarczej w zakresie wytwarzania pro-
duktów leczniczych i importu produktów leczniczych; 
nie odnosi się do działalności gospodarczej w zakresie 
obrotu detalicznego produktami leczniczymi.

Jakiekolwiek wymagania odnośnie przedsiębior-
ców prowadzących, działalność gospodarczą mogą wy-
nikać jedynie z obowiązujących przepisów. Przepisy te 
- jak wynika z pkt 1 Komunikatu - nie zawierają jed-
nak - w odniesieniu do przedsiębiorców prowadzących 
działalność gospodarczą w zakresie obrotu detaliczne-
go produktami leczniczymi - wymogu tzw. mapowania 
urządzeń chłodniczych znajdujących się na wyposaże-
niu aptek ogólnodostępnych i punktów aptecznych.

5. Z przepisów ustawy - Prawo farmaceutyczne nie 
wynika dla przedsiębiorców prowadzących działalność 
gospodarczą w zakresie obrotu detalicznego produk-
tami leczniczymi obowiązek posiadania certyfikatów 
walidacji urządzeń chłodniczych znajdujących się na 
wyposażeniu apteki lub punktu aptecznego. Brak jest 
podstaw do żądania przez inspektorów farmaceutycz-
nych przeprowadzających kontrolę w aptece lub punk-
cie aptecznym okazania powyższego dokumentu przez 
przedsiębiorcę prowadzącego działalność gospodarczą.

Główny 
Inspektor Farmaceutyczny

Zofia Ulz
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Czy każdy rachunek za leki musi przekraczać 100 zł

{Dziennik Gazeta Prawna}

Podatnik jest osobą niepełnosprawną. Chce od do-
chodu w rocznym PIT odliczyć wydatki na leki. Czy 
każdy rachunek za leki musi być wyższy niż 100 zł, aby 
z odliczenia skorzystać?

Nie. Przepisy ustawy o PIT przewidują, że z ulgi 
rehabilitacyjnej mogą korzystać osoby niepełnospraw-
ne lub podatnicy, którzy mają na utrzymaniu niepełno-
sprawnych członków rodziny. Odliczeniu od dochodu 
podlegają wydatki poniesione na cele rehabilitacyjne. 
Jednym z takich celów są wydatki na leki. Przy czyn od-
liczenie kosztów lekarstw w rocznym PIT jest limitowa-
ne i to w sposób specyficzny.

Przepisy przewidują, że odliczeniu od dochodu pod-
legają wydatki na leki w wysokości stanowiącej różnicę 
pomiędzy faktycznie poniesionymi wydatkami w danym 
miesiącu, a kwotą 100 zł, jeśli lekarz specjalista stwier-
dzi, że osoba niepełnosprawna powinna stosować okre-
ślone leki (stale lub czasowo).

Przy korzystaniu z ulgi ważną sprawą jest więc to, 
aby wydatki na leki za cały miesiąc były wyższe niż 
100 zł. Nie oznacza to, że każdy rachunek za medy-
kamenty musi być wyższy od tej kwoty. Przykłado-
wo podatnik, który w miesiącu wyda na leki pięć razy 
po 50 zł, w sumie poniesie koszt z tego tytułu 250 zł. 
Będzie mógł więc swój dochód pomniejszyć o 150 zł 
(250 zł – 100 zł = 150 zł). Podobne uprawnienia będą 
miały osoby, które mają tylko jeden rachunek w mie-
siącu za leki np. na 250 zł. Tu też odliczyć będzie 
można 150 zł. Z odliczenia nie skorzystają podatnicy, 
których miesięczne wydatki nie przekraczają ustawo-
wego limitu 100 zł.

Na koniec warto jeszcze podkreślić, że odlicze-
nia dokonuje się w wysokości faktycznie poniesionych 
wydatków. Oznacza to, że jeśli przykładowo w każdym 
miesiącu roku podatnik wydawał na leki po 250 zł, to 
od dochodu za każdy miesiąc może odliczyć po 150 zł 
(250 zł – 100 zł = 150 zł). W sumie da to kwotę 1800 zł 
(12 x 150 zł = 1800 zł). Taką kwotę trzeba odliczyć od 
dochodu.

Wykazując ulgę rehabilitacyjną w PIT, poza ze-
znaniem rocznym trzeba też wypełnić załącznik PIT/O. 
W nim wykażemy kwotę do odliczenia z tytułu tej ulgi, 
a następnie przeniesiemy ją do zeznania rocznego, np. 
PIT-37.

Podstawa prawna
Art. 26 ustawy z 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym 
od osób fizycznych (t.j. Dz.U,. z 2010 r. nr 51, poz. 307).

Ewa Matyszewska 

www.katowice.oia.pl
2010-04-06

Nielegalny hurtownik leków?
{Polska Głos Wielkopolski}

Prokuratura oskarżyła go o hurtową sprzedaż le-
ków; nie mógł tego robić nie mając spełnionych pra-
wem kryteriów. Ich brak wytknął mu Główny Inspek-
torat Farmaceutyczny, który powiadomił o tym organy 
ścigania. W ciągu trzech miesięcy - od lipca do paź-
dziernika ub.r., właściciel apteki miał sprzedać ponad 
10 tysięcy leków. I bynajmniej nie były to ilości deta-
liczne. - Nikt nie kupuje na receptę dwóch i pół tysiąca 
opakowań leków - mówi Maria Wierzejewska-Raczyń-
ska, prokurator rejonowy w Pile. - A takie właśnie ilości 
były sprzedawane przez aptekę.

Wprawdzie prawo farmaceutyczne zostawia właści-
cielom aptek pewną furtkę na sprzedaż większej ilości 
leków m.in. w sytuacji, gdy w grę wchodzą dostawy le-
ków dla DPSów, na które organizowane są przetargi. Nie 
są to jednak liczby, które by przekraczały tysiąc opako-
wań. Krystian C. nie przyznaje się do winy. Twierdzi, że 
działał zgodnie z prawem. - W tym przypadku uznajemy, 
że od interpretacji tego prawa jest Główny Inspektorat 
Farmaceutyczny, a nie oskarżony - mówi prokurator 
Maria Wierzejewska-Raczyńska. - Apteka nie może być 
hurtownią leków, a właściciel łamać zakazu dystrybucji.

Nielegalnemu hurtownikowi nie grozi jednak 
kara więzienia. - W tym przypadku będziemy się 
domagać kary finansowej - mówi prokurator Maria 
Wierzejewska - Raczyńska.

Akt oskarżenia trafił już do pilskiego sądu.

Agnieszka Świderska
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Urzędowy Wykaz Produktów Leczniczych
Dopuszczonych do Obrotu
na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej

z dnia 21 kwietnia 2010r.

Dziennik Urzędowy Ministra Zdrowia Nr 6
z 21 kwietnia 2010 roku
Pozycja Nr 40

OBWIESZCZENIE PREZESA URZĘDU REJESTRACJI PRODUKTÓW LECZ-
NICZYCH, WYROBÓW MEDYCZNYCH I PRODUKTÓW BIOBÓJCZYCH
z dnia 30 marca 2010 r. w sprawie ogłoszenia Urzędowego Wykazu Produktów 
Leczniczych Dopuszczonych do Obrotu na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej.

Dz.Urz.MZ.10.6.40 - z dnia 21 kwietnia 2010 r.

Na podstawie art. 6 ust. 1 pkt 1 lit. f ustawy z dnia 27 lipca 2001 r. o Urzędzie Rejestracji 
Produktów Leczniczych, Wyrobów Medycznych i Produktów Biobójczych (Dz. U. Nr 126, 
poz. 1379, z 2002 r. Nr 152, poz. 1263, z 2004 r. Nr 93, poz. 896, z 2006 r. Nr 170, poz. 
1217, z 2007 r. Nr 75, poz. 492 oraz z 2008 r. Nr 227, poz. 1505), ogłasza się Urzędowy 
Wykaz Produktów Leczniczych Dopuszczonych do Obrotu na terytorium Rzeczypospolitej 
Polskiej, wg stanu na dzień 31 stycznia 2010 r., stanowiący załącznik do obwieszczenia.

Prezes Urzędu Rejestracji
Produktów Leczniczych, Wyrobów Medycznych

i Produktów Biobójczych

Załączniki do obwieszczenia: 
(całość dostępna na stronie http://www.prawo.farmacja.pl/index-act-show-site-24.html)

Część 1 A - Wykaz produktów leczniczych dopuszczonych do obrotu na terytorium 
Rzeczpospolitej Polskiej.

Część 1 B - Wykaz produktów leczniczych dopuszczonych do obrotu na podstawie po-
zwoleń wydanych przez Radę Unii Europejskiej lub Komisję Europejską.

Część 1 C - Wykaz produktów leczniczych dopuszczonych do obrotu w ramach impor-
tu równoległego.

Część 2 A - Wykaz produktów leczniczych weterynaryjnych dopuszczonych do obrotu 
na terytorium Rzeczpospolitej Polskiej.

Część 2 B - Wykaz produktów leczniczych weterynaryjnych dopuszczonych do obrotu na 
podstawie pozwoleń wydanych przez Radę Unii Europejskiej lub Komisję Europejską.

Część 2 C - Wykaz produktów leczniczych weterynaryjnych dopuszczonych do obrotu 
w ramach importu równoległego.

Źródło informacji z dnia 26.05.2010r.



wybrane fragmenty
protokołów: 35 i 36
posiedzenia Prezydium Rady ŚIA
oraz protokołu: 29 
posiedzenia Rady ŚIA

Wyciąg z Protokołu 35 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
V kadencji, z dnia 29 marca 2010r.
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1. Przyjęcie protokołu z 34 posiedzenia Prezy-
dium Rady ŚIA z 23 lutego 2010 roku.

Stwierdzono dalszy brak zaległych 7 protoko-
łów, 1 został uzupełniony, postanowiono aby do 
następnego posiedzenia pilnie uzupełnić brakują-
ce protokoły obligując do tego głównie sekretarza 
ORA, swoją pomoc zaoferował w tej sprawie wice-
prezes Piotr Brukiewicz.

2. Wnioski mgr farm. o przedłużenie okresu 
obowiązkowych szkoleń farmaceutów: 

Wszystkie wnioski przegłosowano jednogłośnie 
„za” - przedłużenia udzielono do 31-12-2010r
• Mgr farm. Łokieć Bożena
• Mgr farm. Goldberg Grażyna
• Mgr farm. Kuć Małgorzata

3. Wniosek mgr farm. Beaty Górecka-Nachor-
niak o przeszkolenie uzupełniające. Wniosek prze-
głosowano jednogłośnie „za”.

4. Opiniowanie:
4a. Kandydatur na stanowisko kierownika ap-

teki - wydanie rękojmi należytego prowadzenia 
apteki - w związku ze zmianą na stanowisku kie-
rownika apteki:
• mgr farm. Łokieć Marcin w aptece ogólnodo-

stępnej o nazwie „Arnika” w 43-225 Wola, ul. 
Pszczyńska 10a - c.d. sprawy; wniosek przegło-
sowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Wojtal Joanna w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Śląska” w 41-100 Siemiano-
wice Śląskie, ul. Powstańców 16 - c.d. sprawy; 
wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Kleszcz Aleksandra w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Magiczna” w 41-803 
Zabrze, ul. Bytomska 46-48; wniosek przegło-
sowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Sołtysik-Adamek Magdalena w ap-
tece ogólnodostępnej w o nazwie „Na Górce” 
w 41-200 Sosnowiec, ul. Klimontowska 23; 
wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Stopa Andrzej w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Źródło” w 44-200 Rybnik, 
ul. Wodzisławska 57; wniosek przegłosowano 
jednogłośnie „za”

• mgr farm. Krochmal Iwona w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Apteki Polskie” w 41-200 
Sosnowiec, ul. Gen. Grota Roweckiego 37; 
wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Skowrońska Elżbieta w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „św. Wojciecha” w 41-
922 Radzionków, ul. Męczenników Oświęcimia 
6a; wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Okólska Małgorzata w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „JUSTO-FARM” w 43-
140 Lędziny, ul. Pokoju 17; wniosek przegłoso-
wano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Sikorska Wacława w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Na Rudnej” w 41-200 Sos-
nowiec, ul. Hallera 5; wniosek przegłosowano 
jednogłośnie „za”

• mgr farm. Majka Krzysztof w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Stara Apteka” w 40-384 
Katowice, ul. Ks. Bednorza 14; wniosek prze-
głosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Korpęcik Marcin w aptece ogólnodo-
stępnej 44-217 Rybnik, ul. Kard. Kominka 13; 
wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”
4b. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 

na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:
• mgr farm. Grążewska-Starak Joanna w aptece 

ogólnodostępnej o nazwie „Twoja” w 44-370 
Pszów, ul. Traugutta 52 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez Pana Michała 
Joniec zam. Oświęcim; wniosek przegłosowa-
no jednogłośnie „za”

• mgr farm. Łukanowski Paweł w aptece ogól-
nodostępnej w 48-100 Branice, ul. Szpitalna 18 
w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez Spółka Cywilna Urszula Klepacz, Fiodor No-
wochatny z siedzibą w 48-100 Branice, ul. Szpital-
na 18; wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Kowalska Joanna w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „CROSS PHARM” w 44-335 
Jastrzębie Zdrój, ul. Podhalańska 26 w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowa-
dzenie apteki ogólnodostępnej złożonym przez 
CROSS PHARM Spółka z o.o. z siedzibą w 41-
908 Bytom, ul. Nickla 5; wniosek przegłosowa-
no jednogłośnie „za”

• mgr farm. Łokieć Bożena w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Słowiańska” w 40-057 
Katowice, ul. PCK 1 w związku z wnioskiem 
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o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez Apteka „Sło-
wiańska” Alina Barańska, Wojciech Barański 
Spółka Jawna z siedzibą w 40-871 Katowice, 
ul. Zawiszy Czarnego 7A; wniosek przegłoso-
wano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Bagier Wojciech w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Św. Jana II” w 40-748 Ka-
towice, ul. Uniczowska 16 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez „PIW-
KO-PHARM” Spółka Jawna z siedzibą w 41-
400 Mysłowice, ul. Mickiewicza 85; wniosek 
przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Domżał Katarzyna w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Pod Arkadami 2” w 43-100 
Tychy, ul. Hierowskiego 4A w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
mgr farm. Iwonę Hechmann zam. Mikołów; 
wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Balsamski Paweł w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Dr Max” w 41-902 Bytom, 
ul. Wojciechowskiego 8 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez KA-
MEA POLSKA Spółka z o.o. z siedzibą w 50-
262 Wrocław, ul. Jedności Narodowej 64/1A; 
wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Mękal Beata w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „Pod Kwiatami” w 40-211 Kato-
wice, ul. Markiefki 94 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez Panią dr n. 
farm. Bożenę Gawlik zam. Ornontowice, Pana 
mgr Adama Potyka zam. Katowice; wniosek 
przegłosowano jednogłośnie „za”

• mgr farm. Lakota Anna w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „Moja Apteka” w 43-170 Łaziska 
Górne, ul. Staszica 2 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apte-
ki ogólnodostępnej złożonym przez Panią Ma-
rię Gizdoń zam. Łaziska Górne, Panią Annę 
Grzeszczak zam. Kraków; wniosek przegłoso-
wano jednogłośnie „za”
4c. Opiniowanie projektu uchwały Rady Powia-

tu Będzińskiego w sprawie ustalenia rozkładu go-
dzin pracy aptek ogólnodostępnych działających na 
terenie powiatu będzińskiego. 

Wniosek zaopiniowano negatywnie jednogłoś-
nie - izba podtrzymuje swoje stanowisko w spra-
wie dyżurów w powiecie będzińskim uchwalone 
na ostatnim posiedzeniu Rady tzn. przychyla się do 
wniosku aptekarzy z Czeladzi i stwierdza, że jedna 
apteka całodobowa w Będzinie wystarczy do obsłu-
gi ludności w powiecie będzińskim bez wprowa-
dzania dyżurów w mieście Czeladź. 

4d. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miej-
skiej w Bytomiu w sprawie ustalenia rozkładu go-
dzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie Byto-
mia; wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

4e. Opiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu 
Gliwickiego w sprawie ustalenia rozkładu godzin pra-
cy aptek ogólnodostępnych na terenie powiatu gliwi-
ckiego; wniosek przegłosowano jednogłośnie „za”

5. Inne sprawy bieżące:
• Stowarzyszenie Farmaceutów Katolickich Pol-

ski - materiały z Kongresu dotyczącego bezpie-
czeństwa leku; - odczytano list, w trakcie dys-
kusji głos zabrał wiceprezes Piotr Klima, który 
dokładnie naświetlił misję stowarzyszenia oraz 
jego bieżące cele oraz poinformował że jest 
w stałym ścisłym kontakcie z władzami stowa-
rzyszenia oraz z nimi owocnie współpracuje.

• propozycja współpracy z firmą doradztwa podat-
kowego dla farmaceutów; wiceprezes Piotr Bru-
kiewicz poinformował o rozmowie jaką odbył 
z prezesem firmy KSK Maciejem Szymik Prezes 
SIA dr Stanisław Piechula i odczytał jego notatkę, 
w trakcie dyskusji, w której głos zabrała m.in. Pani 
Ewa Kłoda uzgodniono, że Prezydium przyjęło 
do wiadomości propozycję firmy ale nie będzie 
na razie nawiązywało głębszej współpracy, a jeśli 
chodzi o reklamę firmy to Prezydium proponuje 
firmie reklamę w środkach reklamy SIA (www 
i Aphotecarius) na zasadach komercyjnych. Wi-
ceprezes Piotr Klima zgłosił wniosek aby popro-
sić firmę doradczą o napisanie raportu - oceny na 
temat farmacji i aptekarstwa polskiego ze wska-
zaniem zagrożeń i ich rozwiązań (głównie gospo-
darczo-prawnych) w celu oceny poziomu mery-
torycznego usług oferowanych przez ww. firmę.
6. Wolne głosy i wnioski.

• wiceprezes Piotr Brukiewicz poinformował 
o wpłynięciu zaproszeń na obchody 25 - lecia 
firmy Kamsoft S.A., w trakcie dyskusji uzgod-
niono że SIA wyśle życzenia, bądź zadecyduje 
na najbliższej Radzie o innej, bardziej zaanga-
żowanej i o wyższej randze formie uhonorowa-
nia jubileuszu firmy Kamsoft

• wiceprezes Piotr Brukiewicz poinformował 
o propozycji uchwały NRA dotyczącej opinii 
prawnej wydanej przez Panią mec. Barbarę 
Jendryczko w sprawie kompetencji samorządu 
aptekarskiego do orzekania w sprawie rękojmi,

• wiceprezes Piotr Brukiewicz, pani Ewa Kłoda 
oraz mec. Krystian Szulc poinformowali o spo-
tkaniu z Państwową Inspekcją Pracy i jej planie 
kontroli ok. 100 aptek woj. śląskiego i podjętych 
w tym kierunku pracach (m.in. przygotowanie dla 
aptekarzy krótkiego opracowania pomagającego 
przygotować się do tych kontroli)

• wiceprezes Piotr Klima poinformował o or-
ganizowanej wycieczce na Kresy Wschodnie  
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i zaproponował aby SIA zasponsorowała ma-
teriały reklamowe oraz książki np. farmakody-
namikę prof. Waldemara Jańca dla muzeum im. 
Łukasiewicza….., na co prezydium wyraziło 
zgodę z zaznaczeniem aby była to niska kwota, 
a udział SIA miał bardziej charakter patronatu 
honorowego.

• wiceprezes Piotr Klima zaproponował zor-
ganizowanie wraz z uniwersytetem trzeciego 
wieku cyklu spotkań terenowych z osobami 
starszymi, w trakcie których informowano by 
o zagadnieniach związanych problemami leko-
wymi (zagadnienia ekonomiczne, zawodowe, 
zdrowotne, ….), których celem jest promocja 
aptekarstwa i farmacji. Prezydium wstępnie za-
aprobowało pomysł wiceprezesa Piotra Klimy 
obligując go do przedstawienia w najbliższym 
czasie bardziej szczegółowego planu tej akcji.

• mgr farm. Damian Nowak podniósł problem bra-
ku klimatyzacji w reprezentacyjnej Sali Obrad 
Śląskiej Izby Aptekarskiej. W trakcie dyskusji 
uczestników Prezydium padły głosy, że obecnie 
klimatyzacja jest standardem, szczególnie w sy-
tuacji, gdy na Sali zasiada grupa kilkudziesięciu 
osób (Szkolenia, Uroczystości Wręczania Praw 
Wykonywania Zawodu itp.). Postawił wnio-
sek o jej zakup w tym roku przed zbliżającą się 
falą upałów. W tej sprawie zabrał głos Skarbnik 
ŚIA mgr farm. Krzysztof Majka i stwierdził, że 
w obecnym budżecie nie są zagwarantowane 
środki na zakup klimatyzacji i bieżącym roku 
priorytetem jest spłacenie zaciągniętego kredytu, 
a jedynym sposobem, aby w tym roku zakupić 
klimatyzację jest uzyskanie dodatkowych przy-
chodów) przez ŚIA, które zostaną spożytkowa-
ne na ten cel. W odpowiedzi mgr farm. Damian 
Nowak zaproponował przesunięcie dyskusji na 
najbliższe posiedzenie Rady ŚIA celem wyzna-
czenia kompetentnych pracowników Izby do 
pozyskania funduszy od firm na zakup urządzeń 
klimatyzacyjnych, wyznaczenie konkretnej daty 
zakończenia realizacji przedsięwzięcia w tym 
roku kalendarzowym, gdyż zakup i instalacja kli-
matyzacji odsuwana już była dwukrotnie.

• Skarbnik SIA mgr farm. Krzysztof Majka przed-
stawił Prezydium ulotkę reklamową sieci apte-
ka „Magiczna” zawierającą wyciąg z cennika, 
który zawiera między innymi leki o statusie Rp. 
Prezydium zadecydowało o przesłanie wniosku 
do rzecznika odpowiedzialności zawodowej 
z prośbą o zbadanie sprawy i orzeczenie czy 
ww. ulotka jest zgodna z prawem.
7. Zakończenie.

Protokołował
Wiceprezes Rady ŚIA ds. szkoleń

dr farm. Piotr Brukiewicz

1. Posiedzenie Prezydium Rady SIA otworzył 
Prezes Rady SIA dr n. farm. Stanisław Piechula. Po 
powitaniu zebranych prowadzący posiedzenie dr. 
Stanisław Piechula zaproponował porządek obrad. 
Porządek posiedzenia został przyjęty. Na podstawie 
listy obecności Prezes SIA stwierdził wystarczającą 
ilość członków Prezydium Rady SIA dla ważności 
podejmowanych uchwał.

2. Prezydium Rady SIA jednogłośnie przyjęło 
protokół z 35 posiedzenia Prezydium Rady ŚIA z 23 
marca 2010 roku. Pan mgr farm. Andrzej Bednarz po-
informował o dalszym braku zaległych protokołów.

3. Prezydium Rady SIA pozytywnie jednogłoś-
nie podjęło uchwały w sprawie stwierdzenia prawa 
wykonywania zawodu farmaceuty: Gajda Mar-
cin, VI/110/10-27.04.10; Guzierowicz Dominika, 
VI/111/10-27.04.10; Ciepły Marcelina, VI/112/10-
27.04.10; Wańczyk Izabela, 

4. Prezydium Rady SIA pozytywnie jednogłoś-
nie zaopiniowało wnioski mgr farm. o przedłużenie 
okresu obowiązkowych szkoleń farmaceutów do 
31-12-2010 roku - okres rozliczeniowy 2004-2008:
• Mgr farm. Szewczyk Janina 
• Mgr farm. Banaszczyk Krystyna
• Mgr farm. Kołodziejczyk Barbara
• Mgr farm. Szywała Barbara

5. Prezydium Rady SIA pozytywnie jedno-
głośnie zaopiniowało wniosek mgr farm. Krystia-
na Maks na odbycie 6-miesięcznego przeszkolenia 
uzupełniającego w wymiarze 20 godzin tygodniowo 
wg załączonego programu.

6. Opiniowanie:
6a. Wniosków dotyczących możliwości pełnie-

nia funkcji kierownika po ukończeniu 65 roku życia:
• mgr farm. Szewczyk Janina w aptece ogólnodo-

stępnej o nazwie „Mała” w 41-200 Sosnowiec, 
ul. Niwecka 18;

• mgr farm. Banaszczyk Krystyna w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Medicamen” w 40-145 
Katowice, ul. Józefowska 100;
Po przedstawieniu kandydatur, wnioski doty-

czące możliwości pełnienia funkcji kierownika po 
ukończeniu 65 roku życia zaopiniowano pozytyw-
nie jednogłośnie.

Wnioskodawczynie przedstawiły zaświadczenia 
lekarskie o braku przeciwwskazań do dalszej pracy 
na stanowisku kierownika apteki ogólnodostępnej. 
Na wniosek mgr farm. Andrzeja Bednarza - prze-
prowadzającego rozmowę kwalifikacyjną, pomimo 
złożonego wniosku o przedłużenie okresu obowiąz-
kowych szkoleń farmaceutów do 31-12-2010, a co 
za tym idzie wydania rękojmi warunkowo również 
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do 31-12-2010, ze względu na okoliczności sprawy 
zaproponowano wydanie rękojmi do 70 roku życia, 
co Rada przyjęła jednogłośnie pozytywnie.

6b. Kandydatur na stanowisko kierownika apteki 
- wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki - 
w związku ze zmianą na stanowisku kierownika apteki:
• mgr farm. Zach Jerzy w aptece ogólnodostęp-

nej o nazwie „Recens” w 41-400 Mysłowice, ul. 
Chopina 1;

• mgr farm. Sikora Małgorzata w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Remedium” w 42-445 
Szczekociny, ul. Kościelna 10;

• mgr farm. Barwinek Łukasz w aptece ogólnodo-
stępnej w 33-300 Nowy Sącz, Pl. Dąbrowskiego 1;
Po przedstawieniu kandydatur przez komisję 

opiniującą, wnioski zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

6c. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:
• mgr farm. Łokieć Kazimierz w aptece ogólno-

dostępnej o nazwie „Apteka Damed” w 41-500 
Chorzów, ul. Dąbrowskiego 76/1 w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowa-
dzenie apteki ogólnodostępnej złożonym przez 
Pana Dawida Twardy zam. Racibórz;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję opi-

niującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jednogłoś-
nie. W związku ze złożeniem przez mgr farm. wniosku 
z prośbą o przedłużenie okresu szkoleń ciągłych do 
31.12.2010r. Prezydium Rady SIA postanowiło wa-
runkowo udzielić rękojmi również do 31.12.2010r.
• mgr farm. Polok Mirosława w aptece ogólnodo-

stępnej o nazwie „Główna” w 44-122 Gliwice, 
ul. Żwirki i Wigury 68 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez Farmacja Pol-
ska Apteki Główne Spółka z ograniczona odpo-
wiedzialnością z siedzibą w 02-382 warszawa, 
ul. Dickensa Karola 27;
W związku z niedostarczeniem wymaganych 

do opiniowania dokumentów Prezydium Rady po-
stanowiło jednogłośnie wszcząć postępowanie wy-
jaśniające i zobowiązać kandydata do dostarczenia 
kompletu wymaganych przez izbę dokumentów na 
najbliższe posiedzenie.
• mgr farm. Marcinkowska Bożena w aptece 

ogólnodostępnej o nazwie „3” w 41-500 Cho-
rzów, ul. Powstańców 23 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
Bożenę Marcinkowska zam. Sosnowiec;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

• mgr farm. Gołębiowska-Szczepańczyk Anna 
w aptece ogólnodostępnej o nazwie „Apteka 
Centrum” w 47-400 Racibórz, ul. Wojska Pol-
skiego 15 w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodo-
stępnej złożonym przez Panią mgr farm. Annę 
Gołębiowska-Szczepańczyk zam. Racibórz;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
• mgr farm. Wieczorek Bożena w aptece ogólnodo-

stępnej o nazwie „Apteka Środula” w 41-219 Sos-
nowiec, ul. Wyspiańskiego 49 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
mgr farm. Iwonę Czerwińska zam. Kraków;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję opi-

niującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.
• dr farm. Gizdoń Maria w aptece ogólnodostępnej 

o nazwie „Moja Apteka” w 44-300 Wodzisław 
Śląski, ul. Przemysława 3 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
Annę Grzeszczak zam. Kraków, Panią Marię 
Gizdoń zam. Łaziska Górne;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
• mgr farm. Kotuła Ewa w aptece ogólnodostęp-

nej o nazwie „Na Rogu” w 41-902 Bytom, ul. 
Strzelców Bytomskich 33A w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
Ewę Kotuła zam. Mysłowice oraz Pana Janusza 
Kotuła zam. Mysłowice;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
• mgr farm. May Sabina w aptece ogólnodo-

stępnej  o nazwie „Apteka przy Bytomskiej” 
w 44-100 Gliwice, ul. Bytomska 18 w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowa-
dzenie apteki ogólnodostępnej złożonym przez 
Panią Edytę Małek zam. Gliwice;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
• mgr farm. Bogocz Marzena w aptece ogólno-

dostępnej 44-335 Jastrzębie Zdrój w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowa-
dzenie apteki ogólnodostępnej złożonym przez 
Panią Urszulę Klepacz zam. Jaworzno;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję opi-

niującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.
6d. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-

ki - mgr farm., którzy otrzymali warunkowo rękoj-
mię należytego prowadzenia apteki do maja 2010r;



Wyciąg z Protokołu 29 posiedzenia 
Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V kaden-
cji, z dnia 13 kwietnia 2010r.
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W 2009 roku wpłynęły do Izby pisma Śląskie-
go Wojewódzkiego Inspektora Farmaceutycznego 
w związku z prowadzonymi postępowaniami admi-
nistracyjnymi dotyczącymi utraty rękojmi należytego 
prowadzenia apteki przez mgr farm., którzy zostali 
ukarani karą upomnienia przez OSA w Katowicach za 
niepłacenie składek członkowskich, z prośbą o wyda-
nie opinii, czy w/w dają rękojmię należytego prowa-
dzenia apteki. Pomimo prawomocnego ukarania, bio-
rąc pod uwagę okoliczności sprawy Rada SIA posta-
nowiła czasowo udzielić rękojmi, jednocześnie zobo-
wiązując uczestników postępowania do zapłacenia za-
ległych składek członkowskich i opłacania bieżących. 
• mgr farm. ... wypełnił postanowienie Rady, wo-

bec powyższego Prezydium Rady SIA jedno-
głośnie pozytywnie zaopiniowało kandydata.

• mgr farm. ... - ze względu na złożoność sprawy 
Prezydium Rady ŚIA jednogłośnie postanowiło 
przesunąć wydanie opinii na najbliższe posie-
dzenie Rady SIA;

• mgr farm. ... - ze względu na złożoność sprawy 
Prezydium Rady ŚIA jednogłośnie postanowiło 
przesunąć wydanie opinii na najbliższe posie-
dzenie Rady SIA;
7. Inne sprawy bieżące:

• Śląska Izba Aptekarska wspólnie z Instytutem 
Projektów Personalnych złożyła wniosek do Wo-
jewódzkiego Urzędu Pracy w Katowicach o dofi-
nansowanie realizacji projektu pt. Śląska Akademia 
Aptekarza dotyczącego współfinansowania szkoleń 
dla farmaceutów. Izba otrzymała pismo z informa-
cją o pozytywnej ocenie formalnej wniosku i prze-
kazaniu pod obrady Komisji Oceny Projektów;

• Prezes dr Stanisław Piechula poinformował ze-
branych o skierowaniu do inspekcji farmaceu-
tycznej informacji w sprawie ulotek reklamo-
wych i gazetek aptek „Głównych” oraz w spra-
wie kierowników tych  aptek skierowanych do 
rzecznika Odpowiedzialności Zawodowej;
8. Wolne głosy i wnioski.

• Prezes poinformował zebranych, że w najbliż-
szym czasie ruszą szkolenia internetowe organi-
zowane przez SIA oraz przekazał, że dr Tadeu-
sza Szuba wyraził zgodę na wykorzystanie jego 
opracowań do szkoleń internetowych. Zaprosił 
chętnych do współpracy, zachęcił do przeczyta-
nia opracowań i ułożenia pytań testowych. 

• Padła również propozycja opracowania wła-
snych wykładów wraz z pytaniami w zamian za 
punkty szkoleniowe. Prezes poprosił chętnych 
o zgłoszenie się do Wice prezesa ds. szkoleń  
- dr Piotra Brukiewicza.
9. Na tym zakończono 36 posiedzenie Prezy-

dium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej w dniu 27 
kwietnia 2010 r.

Protokołowa: Katarzyna Szymała

1. Posiedzenie Rady SIA otworzył Prezes Rady 
SIA dr n. farm. Stanisław Piechula. Po powitaniu 
zebranych minutą ciszy uczczono pamięć ofiar kata-
strofy samolotu w Smoleńsku.

2. Prezes Polskiego Komitetu Pomocy Społecz-
nej w Mikołowie Pani Janina Piecha złożyła na ręce 
Prezesa SIA kwiaty i serdeczne podziękowania za 
pomoc i przekazanie środków finansowych na cele 
charytatywne dla PKPS w Mikołowie.

3. Prezes przekazał również informację o zmia-
nach personalnych w izbie. Przywitano Panią Do-
rotę Hapeta, która wróciła do pracy po urlopie 
wychowawczym. W związku z tym Pani Krystyna 
Białozorska odejdzie na emeryturę z dniem 01 paź-
dziernika br.

4. Prowadzący posiedzenie dr. Stanisław Piechu-
la zaproponował porządek obrad. Porządek posie-
dzenia został przyjęty. Na podstawie listy obecności 
Prezes SIA stwierdził wystarczającą ilość członków 
Rady SIA dla ważności podejmowanych uchwał.

5. Pan mgr farm. Andrzej Bednarz poinformo-
wał o dalszym braku zaległych protokołów.

6. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie podjęła 
uchwały w sprawie stwierdzenia prawa wykonywa-
nia zawodu farmaceuty: 
Siga Paweł, VI/005/10-13.04.10; Sapiński Paweł, 
VI/006/10-13.04.10; Nikiel Arkadiusz, VI/007/10-
13.04.10; Płaczek Arnold, VI/008/10-13.04.10; 
Jurczyk Artur, VI/009/10-13.04.10; Janocha 
Przemysław,VI/010/10-13.04.10; Szorek Barbara, 
VI/011/10-13.04.10; Szydło Emilia, VI/012/10-
13.04.10; Cieśla Karolina, VI/013/10-13.04.10; Mie-
rucka Marta, VI/014/10-13.04.10; Szynol Katarzy-
na, VI/015/10-13.04.10; Binda Karolina, VI/016/10-
13.04.10; Chojowska Agata, VI/017/10-13.04.10; 
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Łabędzka Alicja, VI/018/10-13.04.10; Dudek Mag-
dalena, VI/019/10-13.04.10; Jurczyk Mag-
dalena, VI/020/10-13.04.10; Sietrecka Katarzyna, 
VI/021/10-13.04.10; Kurcok Mgdalena, VI/022/10-
13.04.10; Dubas Mariola, VI/023/10-13.04.10; 
Gajek Magdalena, VI/024/10-13.04.10; Wójcik 
Agata, VI/025/10-13.04.10; Pająk Anna, VI/026/10-
13.04.10; Pokorska Agata, VI/027/10-13.04.10; 
Magner Anna, VI/028/10-13.04.10; Ptaszek Karoli-
na, VI/029/10-13.04.10; Słodczyk Ewa, VI/030/10-
13.04.10; Lipka Anna, VI/031/10-13.04.10; Klen-
czar Barbara, VI/032/10-13.04.10; Budny Aleksan-
dra, VI/033/10-13.04.10; Soja Beata, VI/034/10-
13.04.10; Kiecka Anna, VI/035/10-13.04.10; Ol-
szewska Katarzyna, VI/036/10-13.04.10; Zastawna 
Katarzyna, VI/037/10-13.04.10; Skorys Agnieszka, 
VI/038/10-13.04.10; Czekaj Katarzyna, VI/039/10-
13.04.10; Tomecka Mirosława, VI/040/10-13.04.10; 
Gwóźdź Kamila, VI/041/10-13.04.10, Szczepka Be-
ata, VI/042/10-13.04.10; Szczudło Anna, VI/043/10-
13.04.10; Grządziel Agata, VI/044/10-13.04.10; 
Bulanda Katarzyna, VI/045/10-13.04.10; Kwiet-
niewska Aleksandra, VI/046/10-13.04.10; Smolnik 
Karolina, VI/047/10-13.04.10; Klementys Urszula, 
VI/048/10-13.04.10; Pasternak Ewelina, VI/049/10-
13.04.10; Curyło Ewa, VI/050/10-13.04.10; Gabicht 
Olga, VI/051/10-13.04.10; Pietraszczyk Magdalena, 
VI/052/10-13.04.10; Mirek Katarzyna, VI/053/10-
13.04.10; Bocheńska Paulina, VI/054/10-13.04.10; 
Wójcik Małgorzata, VI/055/10-13.04.10; Cyroń 
Julia, VI/056/10-13.04.10; Gajewska Magdalena, 
VI/057/10-13.04.10; Bator Elżbieta, VI/058/10-
13.04.10; Gryń Ewa, VI/059/10-13.04.10; Kłosek 
Emilia, VI/060/10-13.04.10; Betka Anna, VI/061/10-
13.04.10, Warzycka Joanna, VI/062/10-13.04.10; 
Trzcionka Agata, VI/063/10-13.04.10; Łyszczarz 
Barbara, VI/064/10-13.04.10; Boroń-Gawik Olga, 
VI/065/10-13.04.10; Ćwiertnia Monika, VI/066/10-
13.04.10; Śliwińska Katarzyna, VI/067/10-13.04.10; 
Kamyk Eliza, VI/068/10-13.04.10; Kocerba Syl-
wia, VI/069/10-13.04.10; Bęben Anna, VI/070/10-
13.04.10; Wróbel Jagoda, VI/071/10-13.04.10;  
Hejno Milena, VI/072/10-13.04.10; Chmielewska 
Izabela, VI/073/10-13.04.10; Żuk Anna, VI/074/10-
13.04.10; Czekała Lucyna, VI/075/10-13.04.10; 
Stec Monika, VI/076/10-13.04.10; Markowska 
Agata, VI/077/10-13.04.10; Pawłowska Alek-
sandra, VI/078/10-13.04.10; Trocha Dominika, 
VI/079/10-13.04.10; Tajer Agnieszka, VI/080/10-
13.04.10; Winiarska Aneta, VI/081/10-13.04.10; 
Rusek Dominika, VI/082/10-13.04.10; Bełczow-
ska Beata, VI/083/10-13.04.10; Pytlik Aleksandra, 
VI/084/10-13.04.10; Chodacka Ewa, VI/085/10-
13.04.10; Ambrozik Milena, VI/086/10-13.04.10; 
Osowska Anna, VI/087/10-13.04.10; Strzemińska 
Karolina, VI/088/10-13.04.10; Pukert Katarzyna, 
VI/089/10-13.04.10; Królikowska Ewa, VI/090/10-

13.04.10; Mikuła Joanna, VI/091/10-13.04.10; Brze-
zińska Ewa, VI/092/10-13.04.10; Wontek Paweł, 
VI/093/10-13.04.10; Rok Jakub, VI/094/10-13.04.10; 
Wiecha Adam, VI/095/10-13.04.10; Wilk Jakub, 
VI/096/10-13.04.10; Juszczyk Karol, VI/097/10-
13.04.10; Rynkiewicz Bartosz, VI/098/10-13.04.10; 
Gawlik Przemysław, VI/099/10-13.04.10; Mól Ma-
teusz, VI/100/10-13.04.10; Drąg Tomasz, VI/101/10-
13.04.10; Kasperczyk Przemysław, VI/102/10-
13.04.10; Malejka Anna, VI/103/10-13.04.10; Koc-
lęga Anna, VI/104/10-13.04.10; Fojcik Agnieszka, 
VI/105/10-13.04.10; Piper Magdalena, VI/106/10-
13.04.10; Krzysica Teresa, VI/107/10-13.04.10; Zie-
lecka Magdalena, VI/108/10-13.04.10; Dymon Alek-
sandra, VI/109/10-13.04.10;

7. Rada SIA pozytywnie zaopiniowała wnioski  
mgr farm. o przedłużenie okresu obowiązkowych 
szkoleń farmaceutów do 31-12-2010 roku - okres 
rozliczeniowy 2004-2008:
• Mgr farm. Krystyna Sowa
• Mgr farm. Rogal Elżbieta
• Mgr farm. Bielec-Bednarczyk Agata

Zaopiniowano pozytywnie większością głosów 
przy 1 głosie wstrzymującym.
• Mgr farm. Godlewska Janina

Zaopiniowano pozytywnie większością głosów 
przy 5 głosach wstrzymujących, 1 przeciw.

Okres rozliczeniowy 2005-2009
• Mgr farm. Sajdok-Krupa Agnieszka
• Mgr farm. Golnik Katarzyna
• Mgr farm. Kołodziej Justyna
• Mgr farm. Wawszczyk Joanna
• Mgr farm. Grzybek Ewelina
• Mgr farm. Nagay-Jagła Karolina
• Mgr farm. Olszowska Agnieszka
• Mgr farm. Kajl Agnieszka
• Mgr farm. Nocoń Anna
• Mgr farm. Kuzia Ewelina 
• Mgr farm. Wawrzak Paweł
• Mgr farm. Anna Staszewska

Zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.
8. Opiniowanie:
8a. Wniosków dotyczących możliwości pełnienia 

funkcji kierownika po ukończeniu 65 roku życia:
• mgr farm. Stróżecka Barbara w aptece ogólno-

dostępnej im. St. Pasierbińskiego w 42-400 Za-
wiercie, ul. 3-do Maja 1; 
Po przedstawieniu kandydatury wniosek dotyczący 

możliwości pełnienia funkcji kierownika po ukończeniu 
65 roku życia zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.

Wnioskodawczyni przedstawiła zaświadczenie 
lekarskie o braku przeciwwskazań do dalszej pracy 
na stanowisku kierownika apteki ogólnodostępnej. 
W związku ze złożeniem przez mgr farm. wniosku 
z prośbą o przedłużenie okresu szkoleń ciągłych 
do 31.12.2010r. Rada SIA postanowiła warunkowo 
udzielić rękojmi również do 31.12.2010r.
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8b. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-
ki - wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki 
- w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
apteki:
• mgr farm. Wilk Agnieszka w aptece ogólnodo-

stępnej o nazwie „Blisko Ciebie” w 41-902 By-
tom, ul. Dworcowa 24;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
• mgr farm. Godlewska Janina w aptece ogólno-

dostępnej o nazwie „Arnika” w 43-187 Orzesze, 
ul. Mikołowska 245;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję opi-

niującą wniosek zaopiniowano pozytywnie większoś-
cią głosów przy 2 głosach wstrzymujących, 3 przeciw.

W związku ze złożeniem przez mgr farm. wnio-
sku z prośbą o przedłużenie okresu szkoleń ciągłych 
do 31.12.2010r. Rada SIA postanowiła warunkowo 
udzielić rękojmi również do 31.12.2010r.

8c. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:
• mgr farm. Smagacz Olga w aptece ogólnodo-

stępnej o nazwie „Lawendowa” w 41-200 sos-
nowiec, ul. Braci Mieroszewskich 120 w związ-
ku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na 
prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez Apteka „Medicus” Anna Filipczyk, Jerzy 
Tyś Spółka jawna z siedzibą w 42-200 Często-
chowa, ul. Al. N.M.P. 16;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
• mgr farm. Bednarek Małgorzata w aptece ogól-

nodostępnej o nazwie „Pod Orłem” w 41-500 
Chorzów, ul. 3-go Maja 1 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
Agnieszkę Smok-Wilisowska zam. Kraków;
Po przedstawieniu kandydatury wniosek zaopi-

niowano pozytywnie jednogłośnie.
Mgr farm. Bednarek Małgorzata nie była zapra-

szana na rozmowę z komisją opiniującą, gdyż peł-
ni funkcję kierownika w tej aptece od 01-10-2008.
Wniosek opiniowano ze względu na zmianę właści-
ciela apteki.
• mgr farm. Wróbel Krystyna w aptece ogólno-

dostępnej w 43-100 Tychy, ul. Kopernika 3 
w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożo-
nym przez Pana Dariusza Adamczyk zam. Ty-
chy, Pana Roberta Kowalczyk zam. Będzin;
Po przedstawieniu kandydatury wniosek zaopi-

niowano pozytywnie jednogłośnie.

Mgr farm. Wróbel Krystyna nie była zapraszana 
na rozmowę z komisją opiniującą, gdyż pełni funk-
cję kierownika w tej aptece od 01-09-2003r.Wniosek 
opiniowano ze względu na zmianę właściciela apteki.
• mgr farm. Kańtoch Renata w aptece ogólno-

dostępnej o nazwie „Ziko Apteka” w 41-500 
Chorzów, ul. Sobieskiego 21 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez ZIKO 
APTEKI Sp. z o.o. z siedzibą w 31-216 Kra-
ków, ul. Legnicka 5;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
• mgr farm. Mikołajczyk Beata w aptece ogól-

nodostępnej o nazwie „Słoneczna” w 43-200 
Pszczyna, ul. Dworcowa 36 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
apteki ogólnodostępnej złożonym przez Pana 
Wojciecha Kwiecień zam. Kraków - c.d. sprawy;
Pomimo zaskarżenia przez wnioskodawcę 

uchwały U-PSIA-K038-V-2010 z dnia 23.02.2010r 
i uchylenia jej w całości przez Prezydium Naczelnej 
Rady Aptekarskiej, Rada Śląskiej Izby Aptekarskiej 
jednogłośnie postanowiła odmówić rękojmi należy-
tego prowadzenia apteki „Słoneczna” w Pszczynie.

Rada nie wyklucza zmiany swojego stanowiska 
po wskazaniu przez wnioskodawcę rozwiązania sy-
tuacji jak będzie pracować apteka z zachowaniem 
przepisów prawa pracy oraz przepisów prawa far-
maceutycznego nakazujących obecność mgr farm. 
w aptece w godzinach jej czynności.
• mgr farm. Stawska-Mejer Julita w aptece ogólno-

dostępnej Chlewice, ul. 16 Stycznia 32  w związ-
ku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na 
prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez Panią Agnieszkę Pustół zam. Szczekociny;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
• mgr farm. Nocoń Anna w aptece ogólnodostęp-

nej o nazwie „Vitaminka II” w 41-250 Cze-
ladź, ul. Dehnelów 35 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez Apteka VITA-
MINKA Spółka jawna z siedziba w 41-220 Cze-
ladź, ul. Szpitalna 11;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie więk-
szością głosów przy jednym głosie wstrzymującym.

W związku ze złożeniem przez mgr farm. wnio-
sku z prośbą o przedłużenie okresu szkoleń ciągłych 
do 31.12.2010r. Rada SIA postanowiła warunkowo 
udzielić rękojmi również do 31.12.2010r.
• mgr farm. Sajdok-Krupa Agnieszka w aptece ogól-

nodostępnej o nazwie „Arkadia” w 43-215 Jan-
kowice, ul. Żubrów 86 w związku z wnioskiem 
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o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez Panią Alek-
sandrę Skoczyńska zam. Piasek;
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

W związku ze złożeniem przez mgr farm. wnio-
sku z prośbą o przedłużenie okresu szkoleń ciągłych 
do 31.12.2010r. Rada SIA postanowiła warunkowo 
udzielić rękojmi również do 31.12.2010r.

8d. Kandydatury na stanowisko osoby wykwa-
lifikowanej odpowiedzialnej za prowadzenie hur-
towni Farmaceutycznej - w związku ze zmianą na 
stanowisku kierownika:
• Konopka Beata w hurtowni farmaceutycznej o na-

zwie „Hurtap” w 43-100 Tychy, ul. Murarska 28; 
Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 

opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

8e. Prośba ŚlWIF w Katowicach o wydanie opi-
nii w sprawie rękojmi należytego prowadzenia apteki 
dla farmaceutki, która została ukarana karą nagany 
przez Okręgowy Sąd Aptekarski w Katowicach za 
zaległości w składkach członkowskich - c.d. sprawy.

Po przeprowadzonej przez Prezesa SIA rozmo-
wie telefonicznej i uzyskanych wyjaśnieniach od 
mgr farm., pomimo prawomocnego ukarania przez 
Okręgowy Sąd Aptekarski w Katowicach za nie-
płacenie składek członkowskich, biorąc pod uwagę 
okoliczności sprawy Rada SIA postanowiła czaso-
wo udzielić rękojmi należytego prowadzenia apteki 
ogólnodostępnej do dnia 31.12.2010r., jednocześnie 
zobowiązując uczestniczkę postępowania do zapła-
cenia składek zaległych i opłacania bieżących.

8f. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopi-
niowała projekt uchwały rady Miasta Mysłowice 
w sprawie zmiany uchwały nr LIII/859/09 Rady 
Miasta Mysłowice w sprawie rozkładu godzin pra-
cy aptek ogólnodostępnych działających na terenie 
miasta Mysłowice.

8g. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopi-
niowała projekt uchwały Rady Powiatu Mikołow-
skiego w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy 
aptek ogólnodostępnych na terenie powiatu miko-
łowskiego - zmiana w związku z uruchomieniem 
apteki w Łaziskach Górnych.

9. Inne sprawy bieżące:
• Na posiedzenie Rady SIA została zaproszona 

Przewodnicząca Sądu Aptekarskiego, Rzecz-
nik Odpowiedzialności Zawodowej oraz mec. 
Barbara Jendryczko w celu omówienia kore-
lacji pomiędzy orzekanymi karami, a udziela-
niem rękojmi kierownikom i kandydatom na 
kierowników aptek. Pani dr Jadwiga Zdąbłasz 
wystąpiła z postulatem wnikliwego i rozważ-
nego oceniania przez Radę lub jej Prezydium, 
czy każdy członek izby, wobec którego prawo-
mocnie orzeczono karę przewidzianą w art. 46 
ust. 1 ustawy o izbach aptekarskich, czyli karę 
upomnienia, traci rękojmię prawidłowego pro-
wadzenia apteki, co w większości przypadków 
skutkować będzie zamknięciem apteki, gdyż 
dotyczy to zwłaszcza osób kierujących własną, 
często słabo ekonomicznie apteką.
Rzecznik Odpowiedzialności Zawodowej mgr 

farm. Ryszard Breguła zgadza się ze stanowiskiem 
Sądu Aptekarskiego.

Po przeanalizowaniu sprawy zaproponowano, 
że w uzasadnieniach orzeczeń i postanowień Sąd 
Aptekarski sugerować będzie, że kara nagany lub 
upomnienia nie powinna skutkować utratą kierow-
nictwa, co Rada przy wydaniu opinii będzie brała 
pod uwagę.
• Rada SIA postanowiła skierować zgodnie 

z kompetencjami do Rzecznika Odpowiedzial-
ności Zawodowej kierowników aptek ... wyda-
jących ulotki łamiące obowiązujące przepisy 
w tym kodeks etyki aptekarza RP. 
Przy okazji poruszono również problem reklam 

aptek „Dbam o Zdrowie” i programu „Senior”. Pad-
ła propozycja przygotowania informacji prawnej 
w temacie zagrożenia jakie niesie program „Senior 
i zaproszenia do siedziby OIA kierowników aptek 
„Dbam o Zdrowie”. Ustalono, że po działaniach in-
formacyjnych i spotkaniu z kierownikami, w przy-
padku rozpowszechniania kolejnych ulotek  rekla-
mowych sprawy kierowane będą do OROZ.
• Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopinio-

wała prośbę mgr farm. Janiny Godlewska o wy-
danie duplikatu PWZ

• Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopinio-
wała prośbę apteki „Nowa” o wyrażenie zgody 
na przeszkolenie uzupełniające dla mgr farm. 
Jadwigi Olmińska.

• W marcu br. wpłynęło do izby pismo Okręgo-
wego Rzecznika Odpowiedzialności Zawodo-
wej Wielkopolskiej OIA w sprawie wydanej 
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przez mec. Barbarę Jendryczko opinii w za-
kresie rękojmi należytego prowadzenia apte-
ki, w związku z toczącą się przed rzecznikiem 
odpowiedzialności zawodowej sprawą jednego 
z właścicieli aptek i zmianą na stanowisku kie-
rownika, z prośbą o ustosunkowanie do zaist-
niałej sytuacji.
Głos zabrała Pani mec. Barbara Jendryczko wy-

jaśniając okoliczności sprawy. Poinformowała, że 
opinia była opinią prywatną, wydaną w indywidual-
nej sprawie na zlecenie klienta, była wydana zgod-
nie ze zrozumieniem przepisów prawa i nie powinna 
być udostępniona osobom trzecim.

Mec. B. Jendryczko wyjaśniła, że wydanie opinii, 
którą posłużono się w postępowaniu dyscyplinarnym 
w żaden sposób nie koliduje z obowiązkami radcy 
prawnego rzecznika i sądu aptekarskiego przy SIA 
i  podkreśliła, że gdyby rada SIA  lub Prezes Rady 
zwrócił się z prośbą o taką opinię w tej sprawie to 
treść była by taka sama jak ta wydana klientowi.

Mec. Jendryczko rozważa również zawiado-
mienie Naczelnego Rzecznika Odpowiedzialności 
Zawodowej o prawdopodobnym popełnieniu prze-
winienia przez rzecznika izby poznańskiej.

Rada SIA przyjęła do wiadomości wyjaśnienia 
mec. Barbary Jendryczko i na tym zakończono dys-
kusję.

Głos zabrał również mec. Krystian Szulc przed-
stawiając swoją opinię, której przedmiotem była rę-
kojmia należytego prowadzenia apteki w rozumie-
niu prawa farmaceutycznego.
• Prezentacja wykładów mgr farm. Grzegorz Za-

górny;
Mgr farm. Grzegorz Zagórny był nieobecny, 

prezentację przełożono na kolejne posiedzenie.
• Propozycja współpracy z firmą doradztwa po-

datkowego dla farmaceutów - c.d. sprawy;
Na ostatnim posiedzeniu Prezydium Rady zo-

stała przedstawiona propozycja współpracy z firmą 
Doradztwa Podatkowego. 

Firma złożyła propozycję pełnienia dyżurów 
eksperckich w siedzibie izby, organizacji szkoleń 
z zakresu prawa gospodarczego i podatkowego, 
opracowywania darmowych artykułów autorskich, 
bezpłatnych wykładów i spotkań z farmaceutami 
w zamian za reklamę firmy. Rada nie wypowie-
działa się jednoznacznie za przyjęciem propozycji 
firmy, głosy były podzielone - 13 za nawiązaniem 
współpracy, 2 wstrzymujące, 1 przeciw. Padła pro-
pozycja zlecenia próbnych opracowań.

Ostatecznie jednak Rada podjęła stanowisko 
nawiązania współpracy i przedstawienia przez fir-
mę propozycji umowy.
• Informacja poselska w sprawie interpelacji 

dotyczącej przyspieszenia prac nad nowe-
lizacją Ustaw regulujących obrót produk-
tami leczniczymi i wyrobami medycznymi, 

a w szczególności Ustawy Prawo Farmaceu-
tyczne oraz Ustawy o cenach skierowanej do 
MZ - odpowiedź z MZ;
Poseł Marek Rzęsa w swoim piśmie wyjaśnia, 

że w otrzymanej z MZ odpowiedzi na interpelację 
skierowaną do Pani Ewy Kopacz Minister Zdro-
wia wynika, że Zarządzeniem kierownictwa resortu 
został powołany Zespół ds. opracowania nowego 
projektu ustawy - Prawo farmaceutyczne. Obecnie 
trwają konsultacje społeczne z NIA. Niestety MZ 
nie planuje zmian w ustawie o izbach aptekarskich. 
Pan poseł zapewnia o dalszych staraniach zmierza-
jących do jak najszybszej nowelizacji przedmioto-
wej sprawy.
• Zaproszenie do udziału w projekcie badaw-

czym realizowanym z inicjatywy Forum Od-
powiedzialnego Biznesu. Projekt ma na celu 
pogłębienie wiedzy na temat postrzegania firm 
farmaceutycznych, ich roli w systemie ochrony 
zdrowia w Polsce, i oczekiwań jakie są stawiane 
tej branży przez różne środowiska. Prezes poin-
formował, że jeśli ktoś ze zgromadzonych osób 
jest zainteresowany i zechce odpowiedzieć to 
może zapoznać się z pismem.

• Jedna z firm ubezpieczeniowych zaoferowała 
współpracę. Na spotkaniu z przedstawicielami 
firmy, które odbyło się w izbie w dniu 08-04-
2010, na którym obecny był Prezes Izby Stani-
sław Piechula oraz członek rady Zdzisław Ga-
wroński przedstawiono program ubezpieczeń 
dla aptek zrzeszonych w SIA.
Po przekazaniu przez Prezesa informacji ze spot-

kania ustalono, że zostanie opracowany przez firmę 
list do aptek na jej koszt, z propozycją ubezpiecze-
niową. Izba udostępni bazę adresową. Na podstawie 
nadesłanych odpowiedzi zostanie podjęta decyzja 
o współpracy.
• Do izby wpłynęło pismo Zachodniopomorskiej 

OIA  skierowane do NIA z listą spraw wyma-
gających rozwiązania m.in.: wprowadzenia 
odpowiedzialności lekarza za błędy formalne  
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recepty, trybu wprowadzania rozporządzeń re-
fundacyjnych, całkowitego zakazu reklamy le-
ków i aptek, szkoleń.

• Sprawy bieżące NIA;
W związku z pismem Naczelnej Izby Aptekar-

skiej z dnia 08.04.2010 z prośbą o przesłanie uchwał 
lub stanowisk  w sprawie:
• sztywnych cen refundowanych produktów lecz-

niczych na każdym poziomie sprzedaży oraz 
podwyższenia obowiązujących marż (hurtowej 
i detalicznej);
Rada Śląskiej Izby Aptekarskiej uważa za celo-

we i konieczne wprowadzenie sztywnych cen deta-
licznych na refundowane produkty lecznicze. Gdyby 
wprowadzenie wyłącznie sztywnych cen detalicz-
nych było niemożliwe, aprobujemy wprowadzenie 
sztywnych cen na każdym poziomie sprzedaży. Ze 
wszech miar Rada aprobuje także jakiekolwiek pod-
wyższenie marż.
• sprzedaży bezpośredniej prowadzonej przez 

spółkę AstraZeneca UK Limited;
Rada Śląskiej Izby Aptekarskiej uważa, że za-

opatrywanie aptek w produkty firmy AstraZeneca 
UK Limited wyłącznie jednym kanałem dystrybucji 
jest praktyką szkodliwą dla pacjenta, gdyż uniemoż-
liwia aptekom zapewnienie właściwej dostępności 
leków, zgodnej z wymaganiami prawa farmaceu-
tycznego.
• pełnienia na terenie danej okręgowej izby ap-

tekarskiej dyżurów, o których mowa w art. 94 
ustawy - Prawo farmaceutyczne;
Rada Śląskiej Izby Aptekarskiej wnioskuje 

o wystąpienie z propozycją legislacyjną dopisania 
do zadań własnych gmin zapewnienia mieszkańcom 
właściwego zaopatrzenia w leki, a przy okazji za-
pewnienia zbiórki i utylizacji niepotrzebnych i prze-
terminowanych leków.
• oceny merytorycznej i prawnej programu lojal-

nościowego „Karta Seniora”;

Rada Śląskiej Izby Aptekarskiej uważa pro-
gram Senior aptek Dbam o Zdrowie za łamanie 
obowiązującego prawa poprzez reklamowanie 
konkretnej sieci aptek w bezpośrednim odniesie-
niu do produktów leczniczych umieszczonych na 
wykazach leków refundowanych. Izby aptekarskie 
powinny wystąpić do właściwych inspekcji far-
maceutycznych, a kierowników aptek biorących 
w tym procederze udział poinformować o możli-
wości skierowania ich do rzeczników odpowie-
dzialności zawodowej.

Rada SIA po przeanalizowaniu tematów podjęła 
jednogłośnie pozytywnie stosowne uchwały i prze-
słała do NIA.
• Kalendarium organizacji szkoleń, targów, itp. 

na 2010 / 2011r.
Prezes przedstawił wstępny kalendarz imprez 

organizowanych przez izbę, które wiążą się ze 
znacznymi wydatkami finansowymi z prośbą o ak-
ceptację.

Rada wyraziła zgodę na organizację imprezy 
mikołajkowej.

Jednogłośnie pozytywnie przyjęto propozycję 
organizacji Koncertu w 16.04.2010r.

Jednogłośnie pozytywnie przyjęto również or-
ganizację Balu Farmaceutów w związku z jubileu-
szem 20-lecia Izby Aptekarskiej.

10. Wolne głosy i wnioski.
• Propozycja montażu klimatyzacji w budynku 

SIA
Na wniosek mgr farm. Damiana Nowak sprawę 

montażu klimatyzacji na Sali Konferencyjnej prze-
łożono na kolejne posiedzenie Rady SIA.

11. Na tym zakończono 29 posiedzenie Rady Ślą-
skiej Izby Aptekarskiej w dniu 13 kwietnia 2010 r.

Protokołowa: 
Katarzyna Szymała

Ślubowanie i odebranie PWZ z rąk Prezesa Rady ŚIA dr farm. Stanisława Piechuli przez 
mgr farm. Magdalenę Piper oraz mgr farm. Marcina Gajda - Katowice - 2010-05-11
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Anna Śliwińska, farmaceutka z Sosnowca, zaj-
mie w Sejmie miejsce Grzegorza Dolniaka, posła 
Platformy Obywatelskiej, który w sobotę zginął 
w katastrofie prezydenckiego samolotu pod Smoleń-
skiem. 

Choć i dla niej niewdzięczna to nominacja, to 
Śliwińska zdecydowała się przyjąć parlamentarny 
mandat, bo bezwzględne reguły demokracji nawet 
w tak tragicznych sytuacjach jak ta, nie przewidują 
wyjątków i nie dają zbyt wiele czasu do namysłu.

- Mam nadzieję, że sprostam temu wyzwaniu. 
Będę starała się godnie reprezentować województwo 
śląskie i nie zawieść zaufania, którym kiedyś obda-
rzył mnie sam Grzegorz Dolniak. To on mobilizował 
mnie do aktywnego uczestnictwa w życiu publicz-
nym - powiedziała nam wczoraj posłanka, niejako 
ogłaszając swoją decyzję.

Prawo do tej decyzji, w myśl procedur w ordyna-
cji wyborczej, przysługiwało Śliwińskiej z racji naj-
lepszego wyniku w poprzednich wyborach spośród 
kandydatów PO w okręgu sosnowieckim (w nim 
liderem Platformy Obywatelskiej był Grzegorz Dol-
niak), którzy do Sejmu się nie dostali. W 2007 roku 
sosnowiczanka zdobyła ponad 3 tysiące głosów. 
Gdyby nie odpowiedziała na to powołanie, mandat 
przypadłby kolejnym osobom z listy: Tomaszowi 
Paskowi lub Michałowi Olejczykowi.

Na razie Śliwińska nie jest członkiem PO, choć 
nie wyklucza wstąpienia w szeregi członków partii. 
Jak się nieoficjalnie dowiedzieliśmy, w przyszłym 
tygodniu zostanie zaprzysiężona w Sejmie.

12 marca Anna Śliwińska skończyła 54 lata. Jest 
zamężna, ma córkę Mirosławę. Ukończyła Liceum 
Ogólnokształcące im. Emilii Plater w Sosnowcu, 
zaś magistra farmacji obroniła na Śląskiej Akademii 
Medycznej. W swoim rodzinnym mieście prowadziła 
dotychczas aptekę, jest też wiceprezesem Okręgowej 
Izby Aptekarskiej w Katowicach. Działa w Sosno-
wieckiej Radzie Samorządu Gospodarczego, organi-
zuje akcje społeczne, np. Aptekarze Dzieciom oraz 
Aptekarze Pacjentom: Leczenie może być tańsze. Jest 
też zapaloną żeglarką, członkinią klubu Ster.

Z racji wykształcenia i doświadczenia, Anna 
Śliwińska w Sejmie zamierza zajmować się proble-
matyką związaną ze służbą zdrowia.

- Uważam, że w tej dziedzinie będę w stanie 
najlepiej spożytkować swoją wiedzę i umiejętności 
- podkreśla Anna Śliwińska.

Wypełnienie pustki po Grzegorzu Dolniaku 
tak w Zagłębiu, jak i całym województwie oraz w 
Warszawie nie będzie możliwe. Świadomość tego 
ma również sama Anna Śliwińska, ale jak zaznacza 
Wojciech Saługa - poseł PO z Jaworzna - oczekiwa-
nia wobec nowej posłanki nie mogą być zbyt wygó-
rowane.

- Nikt nie będzie oczekiwał, że zastąpi Grzego-
rza, bo to nie udałoby się nikomu. Liczymy na jej 
otwartość, pracowitość i talenty organizatorskie - 
mówi Saługa.

- Życzę jej, żeby w tych przykrych okoliczno-
ściach odnalazła się w polityce. Mam nadzieję, że 
będzie dobrze działać na rzecz Zagłębia - dodaje 
Krzysztof Stachowicz, radny wojewódzki z Dąbro-
wy Górniczej.

Zupełnie inne procedury będą obowiązywać 
przy zastępowaniu senatorów, którzy zginęli w kata-
strofie lotniczej pod Smoleńskiem. W tym przypad-
ku konieczne będą wybory uzupełniające. Odbędą 
się w trzech okręgach, które straciły swoich repre-
zentantów: w katowickim, płockim i krośnieńskim. 
Jeszcze nie wiadomo, kiedy się odbędą.

Pełniący obowiązki prezydenta RP Bronisław 
Komorowski zwrócił się do opozycyjnych klubów 
parlamentarnych z propozycją, by wyznaczyły naj-
bardziej dogodny termin wyborów prezydenckich. 
Niewykluczone, że odbędą się one równolegle z 
wyborami uzupełniającymi do Senatu (wybory 
prezydenckie - zgodnie z zapisami konstytucyjny-
mi - musiałyby się odbyć najpóźniej 20 czerwca).  
O wszystkich szczegółach dotyczących wyborów 
dowiemy się prawdopodobnie po dzisiejszym posie-
dzeniu Konwentu Seniorów.

Na razie nie wiadomo jeszcze, jakich kandyda-
tów na senatora partie wystawią w województwie 
śląskim, które pod Smoleńskiem straciło Krystynę 
Bochenek, wicemarszałka Senatu.

- Będzie to niewątpliwie piekielnie trudny wybór. 
Na razie nawet nie zastanawiamy się nad konkretny-
mi kandydatami - przyznaje Agnieszka Kostempska, 
rzeczniczka śląskiej Platformy Obywatelskiej. 

Platforma na Śląsku będzie musiała wyznaczyć 
też nowy termin zjazdu regionalnego, który zapla-
nowano pierwotnie na ubiegłą niedzielę (został od-
wołany z powodu katastrofy). Jest jednak wielce 
prawdopodobne, że odbędzie się on już po wyborach 
prezydenckich.

Anna Śliwińska zajmie miejsce Grzegorza Dolniaka
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Tańsze leki z zagranicy



PTFarm
Polskie
Towarzystwo
Farmaceutyczne

Walne Zebranie Członków Oddziału

Walne Zebranie Członków Oddziału (WZCO) Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego 
(PTFarm) w Katowicach odbyło się w dniu 20.05.2010 roku, przy niestety niskiej frekwencji 
Członków Oddziału spowodowanej warunkami atmosferycznymi i powodzią uniemożliwiającą, 
w wielu miejscach województwa, swobodne przemieszczanie. Pragnę poinformować, że zo-
stałam ponownie, jednogłośnie, wybrana Prezesem Zarządu Oddziału PTFarm w Katowicach 
i w tym miejscu serdecznie dziękuję za okazane mi zaufanie i obiecuję, że będę się starała kon-
tynuować najlepsze tradycje naszego Towarzystwa. Po wyborze mojej osoby zaproponowałam 
na członków Zarządu osoby które znam i z którymi już pracowałam w poprzedniej kadencji:
• dr Piotra Brukiewicza - członka Zarządu Oddziału od 1997 roku, a od 2001 skarbnika 

Oddziału, kierownika apteki ogólnodostępnej, wiceprezesa ds. szkoleń w ŚIA; 
• dr Grażynę Janikowską - członka Zarządu Oddziału i sekretarza Oddziału od 2001 do 2007 

roku, a od 2007 roku wiceprezesa Oddziału, adiunkta Katedry Chemii Ogólnej i Anali-
tycznej Wydziału Farmaceutycznego SUM;

• dr Lucynę Bułaś - członka Zarządu Oddziału od 2004 roku, konsultanta wojewódzkiego 
ds. farmacji aptecznej, kierownika Kolegium Kształcenia Podyplomowego Wydziału Far-
maceutycznego SUM;

• dr Pawła Olczyka - członka Zarządu Oddziału od 2004 roku, adiunkta Katedry i Zakładu 
Chemii Klinicznej i Diagnostyki Laboratoryjnej Wydziału Farmaceutycznego SUM;

• dr Małgorzatę Dołowy - członka Zarządu Oddziału i sekretarza Oddziału od 2007 roku, 
adiunkta Katedry Chemii Ogólnej i Analitycznej Wydziału Farmaceutycznego SUM;

• dr hab. Stanisława Boryczkę - członka Zarządu Oddziału od 2007 roku, Dziekana Wydzia-
łu Farmaceutycznego z Oddziałem Medycyny Laboratoryjnej SUM;

• dr hab. Jerzego Stojko - członka Zarządu Oddziału od 2007 roku, kierownika Zakładu 
Higieny, Bioanalizy i Badania Środowiska Wydziału Farmaceutycznego SUM;

• mgr farm. Dariusza Suchy - działacza sekcji „Młoda Farmacja”, doktoranta Katedry Far-
makologii Wydziału Lekarskiego SUM. 
Wszyscy zgłoszeni kandydaci zostali jednogłośnie wybrani przez uczestników Walnego 

Zebrania Członków Oddziału.
Pragnę podkreślić, że będziemy się starać przede wszystkim realizować statutowe cele na-

szego Towarzystwa i dbać o interesy farmaceutów rozpoznane jako własne. Jednymi z głównych 
celów jest podnoszenie naukowego i fachowego poziomy farmaceutów oraz propagowanie postę-
pów nauk wśród farmaceutów. Realizacja tych zadań nie byłaby możliwą bez ścisłej współpracy 
z władzami Uczelni i władzami Wydziału Farmaceutycznego i o taką współpracę serdecznie pro-
simy. Na nasze zebrania będziemy zapraszać wykładowców z Śląskiego Uniwersytetu Medycz-
nego, przede wszystkim z Wydziału Farmaceutycznego, a także wykładowców z innych uczelni. 
Będziemy się starali, aby przedstawiano na nich najnowsze wyniki prac badawczych, osiągnię-
cia w naukach medycznych i farmaceutycznych oraz prace przygotowywane do specjalizacji. 

W związku ze znanymi Państwu przepisami w sprawie szkoleń ciągłych istnieje olbrzymi 
presja środowiska na to, aby Towarzystwo organizowało liczne zebrania naukowe. Będziemy się  
starać, aby z tych zadań wywiązywać się jak najlepiej i liczę w tym względzie na po-
moc kierownika Kolegium Kształcenia Podyplomowego Wydziału Farmaceutycznego. 

PO
LS

K
IE

 T
O

W
A

R
ZY

ST
W

O
 F

A
R

M
A

C
EU

TY
C

ZN
E

www.katowice.oia.pl70



 
Każdy z nas w pełni zdaje sobie sprawę z charakteru pracy, trudu, nadziei i zagrożeń jakie wią-
żą się z wykonywaniem zawodu farmaceuty. Dlatego uważamy za konieczne współdziałanie 
z Okręgową Izbą Aptekarską, współpracę z Wojewódzkim Inspektorem Inspekcji Farmaceu-
tycznej, przedstawicielami ŚO NFZ, a także ze wszystkimi organizacjami i stowarzyszeniami, 
którym leży na sercu dobro naszego zawodu. 

Serdecznie zachęcamy i zapraszamy do uczestnictwa w organizowanych przez nas przed-
sięwzięciach.

Prezes Zarządu Oddziału PTFarm w Katowicach 
dr Kazimiera Klementys

Protokół z Walnego Zebrania Członków Oddziału
Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego w Katowicach

Katowice, dnia 20.05.2010

1. Otwarcie Walnego Zebrania Członków Oddziału PTFarm w Katowicach
Walne Zebranie Członków Oddziału Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego (PTFarm) 

w Katowicach otworzyła i przywitała zaproszonych Gości oraz przybyłych Członków Oddzia-
łu Prezes dr Kazimiera Klementys. Zaprosiła do wygłoszenia wykładów naukowych: „Meta-
bolizm żelaza w ustroju” prof. dr hab. Krystynę Olczyk, Prorektora Śląskiego Uniwersytetu 
Medycznego ds. Szkolenia Podyplomowego, Kierownika Katedry i Zakładu Chemii Klinicz-
nej i Diagnostyki Laboratoryjnej, Wydziału Farmaceutycznego SUM oraz „Znaczenie żelaza 
w farmakoterapii - aspekty praktyczne” dr n. farm. Paweła Olczyka z Katedry i Zakładu 
Chemii Klinicznej i Diagnostyki Laboratoryjnej, Wydziału Farmaceutycznego SUM. 

2. Wybór Przewodniczącego Walnego Zebrania Członków Oddziału i jego Zastępcy
Zgodnie z regulaminem obrad WZCO, ustępujący Zarząd, w osobie Pani dr K. Klementys 

zgłosił propozycje kandydatur Przewodniczącego Zebrania i jego Zastępcy. Na funkcje te za-
proponowano: 
• Dr n. farm. Lucynę Bułaś - jako Przewodniczącą
• Lek. med. Pawła Palę - jako zastępcę Przewodniczącej 

Wobec braku innych kandydatur Zebrani jednogłośnie zaakceptowali przedstawione oso-
by. Głosowanie dotyczące wyboru przewodniczącego i jego zastępcy było jawne i odbyło się 
poprzez podniesienie mandatu. 

3. Przyjęcie porządku obrad
Przewodnicząca Zebrania przedstawiła porządek obrad WZCO (godz. 17.30) i zapropono-

wała przyjęcie programu WZCO. Zebrani Członkowie jednogłośnie przyjęli zaproponowany 
program. Program ten oraz regulamin WZCO był odpowiednio wcześniej przedłożony do 
wiadomości wszystkich Członków Oddziału w formie elektronicznej na stronie internetowej 
Oddziału. 

4. Przyjęcie regulaminu obrad
Przewodnicząca Zebrania postawiła wniosek o przyjęcie regulaminu obrad Walnego Ze-

brania Członków Oddziału. Obecni jednogłośnie przyjęli regulamin obrad.

5. Wybór Komisji Mandatowej
Na wniosek Przewodniczącej WZCO powołano Komisję Mandatową w składzie:  

dr n. farm. Barbara Uniejewska, mgr farm. Maria Kamińska.
Wobec braku innych kandydatur listę zamknięto. Przewodnicząca WZCO postawiła wnio-

sek o przyjęcie kandydatur w/w osób. Zebrani jednogłośnie zaakceptowali skład Komisji 
Mandatowej. Komisja Mandatowa ukonstytuowała się. 
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6. Stwierdzenie prawomocności zebrania
Stwierdzono, że na 572 osoby będące Członkami Oddziału PTFarm w Katowicach, które 

opłaciły składki członkowskie wydano 34 mandaty członkom PTFarm uprawnionym do gło-
sowania. Pani Przewodnicząca ogłosiła regulaminową przerwę w zebraniu. 

Uhonorowanie zasłużonych dla Oddziału osób
Prezes Oddziału PTFarm dr Kazimiera Klementys, podkreślając jak ważna dla aktywnego 

i szerokiego działania Oddziału w środowisku farmaceutycznym jest stała współpraca z wielo-
ma instytucjami i osobami przedstawiła wyróżnione przez Zarząd Oddziału osoby i instytucje 
poprzez wręczenie im podziękowań w formie listów oraz medali.

Podziękowania
Podziękowania za współpracę z Oddziałem w minionej kadencji, w tym przede wszyst-

kim za dużą pomoc i wsparcie w organizacji zebrań naukowo-szkoleniowych organizowanych 
przez Oddział dla farmaceutów dr K. Klementys złożyła na ręce:
• prof. dr hab. Krystyny Olczyk, Prorektor Śląskiego Uniwersytetu Medycznego ds. Szkole-

nia Podyplomowego,
• dr hab. n. farm. Stanisława Boryczka, Dziekana Wydziału Farmaceutycznego z Oddziałem 

Medycyny Laboratoryjnej SUM w Sosnowcu,
• dr n. farm. Lucyny Bułaś, Kierownika Kolegium Kształcenia Podyplomowego Wydziału 

Farmaceutycznego z Oddziałem Medycyny Laboratoryjnej SUM w Sosnowcu.
Wśród podziękowań za współpracę i pomoc w organizacji zebrań naukowo-szkolenio-

wych były też podziękowania dla instytucji związanych z środowiskiem farmaceutycznym, 
których przedstawiciele regularnie są prelegentami zebrań naukowo-szkoleniowych organizo-
wanych comiesięcznie przez PTFarm w Domu Lekarza w Katowicach i przekazują podczas 
nich ważne dla środowiska farmaceutycznego komunikaty:

• dr n. farm. Izabeli Majewskiej, Śląskiego Wojewódzkiego Inspektora Farmaceutycznego, 
• dr n. farm. Stanisława Piechuli, Prezesa Okręgowej Rady Aptekarskiej ŚIA w Katowicach,
• mgr farm. Grzegorza Zagórnego, Naczelnika Śląskiego Oddziału Narodowego Fundu-

szu Zdrowia w Katowicach

Wręczanie medali
Zarząd Oddziału uhonorował pamiątkowym medalem im. prof. Jana A. Szastera, za pracę 

na rzecz Oddziału, osoby:
• dr Małgorzatę Dołowy, sekretarza katowickiego oddziału PTFarm.,
• Edytę Bączek, dyrektora ds. marketingu Hurtowni Farmaceutycznej Farmacol S.A.,
• dr Pawła Olczyka, członka zarządu katowickiego oddziału PTFarm.,
• Marcina Kolasińskiego, kierownika ds. organizacyjnych firmy Servier Polska. 

Wręczanie listów z podziękowaniami 
Pani dr K. Klementys przekazała podziękowania, w formie listów, zasłużonym dla Oddzia-

łu PTFarm w Katowicach instytucjom sponsorującym przedsięwzięcia organizacyjne i nauko-
we Oddziału: 

• Zarządowi Hurtowni P.G.F. S.A. 
• Zarządowi Hurtowni Farmacol S.A. 
• Zarządowi Firmy Farmaceutycznej Servier Polska
• Zarządowi Firmy Amara 
• Zarządowi Hurtowni Itero Katowice S.A.
• Zarządowi Firmy Sanofi-Aventis Sp. z o.o. 
• Zarządowi Hurtowni Salus
• Zarządowi Domu Lekarza w Katowicach
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Wyjątkowe podziękowania 
Wyjątkowe podziękowania za współpracę i gratulacje z okazji 25-lecia Przedsiębiorstwa 

Informatycznego Kamsoft przekazała Pani Prezes na ręce obecnego na zebraniu Prezesa P.I. 
Kamsoft - dr inż. Zygmunta Kamińskiego. 

Kończąc tę uroczystą część pani dr K. Klementys skierowała serdeczne podziękowania za 
współpracę do całego ustępującego Zarządu Oddziału PTFarm w Katowicach: Pani wiceprezes 
dr G. Janikowskiej, sekretarza - dr M. Dołowy, skarbnika - dr P. Brukiewicza, a także członków 
Zarządu: dr P. Olczyka, dr hab. S. Boryczki, dr L. Bułaś, dr hab. J. Stojko i dr M. Dzielickiego.

7. Powtórne stwierdzenie prawomocności obrad
Przewodnicząca zebrania po zasięgnięciu opinii komisji mandatowej (godz. 18.30) stwier-

dziła prawomocność WZCO w drugim terminie.

8. Wybór Komisji Skrutacyjna
Do Komisji Skrutacyjnej zgłoszono kandydatury:

• dr hab. n. med. Katarzyna Pawłowska - Góral, 
• mgr farm. Monika Olczyk,
• mgr farm. Bożena Siara.

Wobec braku innych kandydatur listę zamknięto. Przewodnicząca WZCO postawiła wnio-
sek o przyjęcie kandydatur w/w osób. Zebrani w ilości 25 Członków Oddziału, jednogłośnie 
zaakceptowali skład Komisji Skrutacyjnej. 

9. Wybór Komisji Uchwał i Zaleceń
Do Komisji Uchwał i Zaleceń zgłoszono kandydatury:

• mgr farm. Teresy Hylowej,
• mgr farm. Katarzyny Kalińskiej,
• mgr farm. Dariusza Suchy.

Wobec braku innych kandydatur listę zamknięto. Przewodnicząca WZCO postawiła wniosek 
o przyjęcie kandydatur w/w osób. Zebrani jednogłośnie zaakceptowali skład Komisji Uchwał 
i Zaleceń. Komisja Uchwał i Zaleceń wybrała na Przewodniczącą mgr Teresę Hylową.

10. Wybór Sekretarza WZCO i jego Zastępcy
Przewodnicząca zebrania zwróciła się do ustępującego Zarządu o przedstawienie kandydatur na 

stanowisko Sekretarza Walnego Zebrania Członków Oddziału i jego Zastępcy. Pani dr K. Klemen-
tys zaproponowała na Sekretarza dr Małgorzatę Dołowy, a na jej Zastępcę dr Grażynę Janikow-
ską. Wobec braku innych kandydatur Zebrani jednogłośnie zaakceptowali przedstawione osoby.

11. Przyjęcie protokołu z poprzedniego WZCO
Przewodnicząca zebrania poprosiła Sekretarza poprzedniego WZCO z dnia 25.04.07  

- dr G. Janikowską o odczytanie Protokołu oraz Uchwał i Zaleceń poprzedniego zebrania. 
Dr G. Janikowska poinformowała Zebranych, że protokół z poprzedniego Walnego Zebrania 
Członków Oddziału PTFarm w Katowicach został podany do wiadomości wszystkich Człon-
ków Oddziału poprzez jego publikację na łamach Biuletynu Informacyjnego Okręgowej Izby 
Aptekarskiej w Katowicach Apothecarius, 2007, R.16, nr 18 str. 87-93 i obecnie jest do wglą-
du dla osób zainteresowanych. Pani dr Janikowska zapytała Zebranych czy wyrażają zgodę 
by przekazała obecnym do zapoznania się egzemplarze ksera tego artykułu i by zastępczyni 
sekretarza poprzedniego WZCO dr Małgorzata Dołowy odczytała jedynie uchwały i zalecenia 
poprzedniego WZCO. Obecni jednogłośnie wyrazili zgodę. Dr Małgorzata Dołowy odczytała 
protokół Komisji Uchwał i Zaleceń z poprzedniego WZCO, a dr Grażyna Janikowska stwier-
dziła, że w mijającej kadencji Zarząd Oddziału wykonał wszystkie uchwalone zalecenia.

Przewodnicząca WZCO postawiła wniosek o przyjęcie protokołu z poprzedniego WZCO. 
Zebrani jednogłośnie przyjęli protokół.
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12. Sprawozdanie Prezesa Oddziału
Dr K. Klementys, Prezes Oddziału PTFarm w Katowicach, pełniąca obowiązki Prezesa 

w mijającej kadencji, złożyła sprawozdanie za ten okres. Sprawozdanie to w pełnej wersji elek-
tronicznej jest dostępne dla wszystkich Członków Oddziału na stronie internetowej Oddziału.

13. Sprawozdanie Sekretarza Oddziału
Dr Małgorzata Dołowy sekretarz Oddziału PTFarm w Katowicach przedstawiła sprawozdanie 

z mijającej kadencji. Pełny tekst sprawozdania znajduje się na stronie internetowej Oddziału.

14. Sprawozdanie Skarbnika Oddziału
Dr Piotr Brukiewicz skarbnik Oddziału PTFarm w Katowicach przedstawił sprawozdanie 

z mijającej kadencji. Pełny tekst sprawozdania znajduje się na stornie internetowej Oddziału.

15. Sprawozdanie Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej lek. med. P. Pala podkreślił, że Zarząd Oddziału 

PTFarm w Katowicach działał niezwykle aktywnie w mijającej kadencji. Wyróżnił również 
staranną, wzajemnie uzupełniającą się i przejrzystą dokumentację sporządzaną przez Zarząd 
oraz uczciwie prowadzone finanse. Przewodniczący Oddziałowej Komisji Rewizyjnej posta-
wił wniosek o udzielenie Absolutorium ustępującemu Zarządowi. 

16. Udzielenie Absolutorium Zarządowi Oddziału
Dr L. Bułaś Przewodnicząca WZCO zaproponowała przegłosowanie postawionego wnio-

sku o udzielenia Absolutorium ustępującemu Zarządowi. W wyniku głosowania zostało jed-
nogłośnie udzielone Absolutorium ustępującemu Zarządowi Oddziału Polskiego Towarzystwa 
Farmaceutycznego w Katowicach. 

17. Wybór Prezesa Oddziału 
Przewodnicząca WZCO zaproponowała przystąpienie do wyboru Prezesa 

Oddziału. Kandydaturę dr K. Klementys na Prezesa Oddziału w kadencji 2010-
2013r przedstawiła Prorektor SUM, Członek Prezydium ZG PTFarm prof. dr 
hab. Krystyna Olczyk, uzasadniając ten wybór ogromnymi osiągnięciami i za-
sługami Pani dr K. Klementys na rzecz nie tylko środowiska farmaceutyczne-
go, ale również na rzecz kształcenia przyszłych farmaceutów. 

Przewodniczący WZCO dr P. Pala poinformował Zebranych, że w przypadku braku in-
nych kandydatur, zgodnie z §13 Statutu, członkowie PTFarm mogą głosować jawnie. Przegło-
sowano ten wniosek. Wobec braku innych kandydatur, w wyniku jawnego głosowania przez 
aklamację przyjęto kandydaturę dr Kazimiery Klementys na Prezesa Oddziału PTFarm 
w Katowicach.

18. Zgłaszanie kandydatów do Zarządu Oddziału
Nowowybrany Prezes Oddziału PTFarm w Katowicach dr K. Klementys po-

dziękowała Zebranym za zaufanie jakim Ją obdarzono i zobowiązała się kontynuo-
wać tradycje i realizować cele statutowe PTFarm w najbliższej kadencji. Pani Pre-
zes zgłosiła kandydatury na członków do Zarządu Oddziału i zaprosiła do współ-
pracy w Zarządzie Oddziału PTFarm w kadencji 2010 - 2013r. następujące osoby:
• dr hab. Stanisława Boryczkę   •    dr Grażynę Janikowską
• dr Piotra Brukiewicza    •    dr Pawła Olczyka
• dr Lucynę Bułaś    •    dr hab. Jerzego Stojko
• dr Małgorzatę Dołowy   •    mgr Dariusza Suchy

Wszyscy zaproponowani kandydaci wyrazili zgodę na kandydowanie. Następnie Prze-
wodnicząca WZCO poprosiła zebranych Członków o ewentualnie inne jeszcze propozycje 
kandydatów na Członków Zarządu Oddziału. 
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Wobec braku innych kandydatur, przeprowadzono głosowanie za zamknięciem listy kandyda-
tów. Zebrani jednogłośnie przyjęli wniosek.

Postawiono wniosek o jawne głosowanie na listę kandydatów, ponieważ lista kandydatów 
była zgodna z ilością miejsc. Wniosek został przyjęty przez aklamację. 

19. Wybór kandydatów do Komisji Rewizyjnej Oddziału
Przewodnicząca WZCO poprosiła o podanie kandydatur do Komisji Rewizyjnej Oddziału. 

Dr K. Klementys podała kandydatów: 
• dr Ewa Klamińska,
• lek. med. Paweł Pala,
• mgr Marek Kurzeja.

Przewodnicząca WZCO poprosiła o przegłosowanie podanych kandydatur. Głosowanie 
przeprowadzono jawnie, a zebrani jednogłośnie zaakceptowali przedstawione kandydatury. 

20. Wybór Delegatów na Walne Zgromadzenie Delegatów PTFarm
Nowowybrany Prezes Oddziału dr K. Klementys zaproponowała jako kandydatów na de-

legatów Walnego Zebrania Delegatów PTFarm w Warszawie następujące osoby:
1. prof. dr hab. Krystynę Olczyk
2. prof. dr hab. Dionizego Moskę
3. dr Kazimierę Klementys
4. dr hab. Stanisława Boryczka
5. dr Piotra Brukiewicza
6. dr Lucynę Bułaś
7. dr Małgorzatę Dołowy
8. dr Grażynę Janikowska
9. dr Pawła Olczyk 
10. dr hab. Jerzego Stojko

Jak podkreślił obecny na zebraniu dyrektor biura Zarządu Głównego PTFarm - dr Jerzy 
Szewczyński, Walne Zebranie Delegatów odbędzie się w dniu 29.06.10r. w biurze Zarządu 
Głównego PTFarm w Warszawie przy ul. Długiej 16. 

Wobec braku innych kandydatur, Przewodniczący WZCO dr P. Pala postawił wniosek o za-
mknięcie listy podstawowej delegatów Zebrani jednogłośnie przyjęli wniosek. Przewodniczą-
cy postawił kolejny wniosek o jawne głosowanie na listę kandydatów. Wniosek jednogłośnie  
przyjęto i jednogłośnie przegłosowano listę kandydatów.

Ponadto dr P. Pala poprosił o zgłaszanie dodatkowych kandydatur na delegatów.  
Dr K. Klementys zaproponowała osoby:
• dr Marka Dzielickiego,
• dr Barbarę Uniejewską, 
• mgr Dariusza Suchy.

Jednogłośnie przyjęto i przegłosowano rezerwową listę kandydatów na delegatów.

21. Sprawozdanie Komisji Uchwał i Zaleceń
Pani mgr Katarzyna Kalińska w imieniu Pani Przewodniczącej Komisji Uchwał i Zaleceń 

mgr Teresy Hylowej przedstawiła zgłoszone do Komisji uchwały i zalecenia dla nowowybra-
nego Zarządu Oddziału w kadencji 2010-2013r 
1. Dalszą aktywizację starań o pozyskiwanie nowych członków.
2. Zobligowanie delegatów do zgłaszania wniosków na Walnym Zgromadzeniu Delegatów 

w Warszawie, w tym propozycję, aby Zarząd Główny udostępnił na stronie internetowej 
Towarzystwa forum dyskusyjne dla swoich członków.

3. Kontynuację ścisłej współpracy z Wydziałem Farmaceutycznym z Oddziałem Medycyny 
Laboratoryjnej SUM w Sosnowcu.
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4. Dalszą współpracę z Izbami Aptekarskimi.
5. Organizowanie w miarę możliwości dodatkowych zebrań naukowych PTFarm i kursów 

w godzinach popołudniowych, w tym szkoleń zakończonych testem (w celu uzyskania 
tzw. „punktów twardych”).

6. Podejmowanie szerokiej współpracy z innymi Towarzystwami Naukowymi.

22. Przyjęcie uchwał WZCO
Przewodnicząca WZCO dr L. Bułaś postawiła wniosek o przegłosowanie przedstawionych 

uchwał i zaleceń obligujących nowy Zarząd do ich przyjęcia i wykonania. Wniosek przyjęto 
jednogłośnie.

23. Protokół Komisji Skrutacyjnej 
Komisja Skrutacyjna w składzie: 

• dr hab. n. med. Katarzyna Pawłowska - Góral, 
• mgr farm. Bożena Siara
• mgr farm. Monika Olczyk

przedłożyła zebranym Członkom Oddziału protokół z toku przeprowadzonych przez komisję 
działań. Komisja stwierdziła, że wszystkie głosowania WZCO PTFarm w Katowicach odbywały 
się jawnie poprzez podniesienie mandatów i były jednogłośne. Brak było głosów wstrzymujących 
się i sprzeciwiających się. Na Prezesa Oddziału PTFarm w Katowicach głosowało 25 osób. Nad 
pozostałymi punktami programu zebrania głosowało również 25 osób obecnych podczas tej czę-
ści zebrania w dniu 20.05.2010r. Protokół podpisali wszyscy członkowie Komisji Skrutacyjnej.

24. Wystąpienia Gości 
W tym punkcie zebrania spośród obecnych na zebraniu gości głos zabrał wieloletni Prezes 

Oddziału Towarzystwa Farmaceutycznego w Katowicach, Członek Honorowy Towarzystwa 
prof. Dionizy Moska. Pan profesor Moska przybliżył wszystkim uczestnikom początki two-
rzenia się liczącego obecnie już ponad 60 lat Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego oraz 
powołania w 1951 roku Oddziału PTFarm w Katowicach. Ponadto Pan profesor przedstawił 
też przy tej okazji nazwiska byłych prezesów Oddziału PTFarm w Katowicach, z wielkim 
szacunkiem i uznaniem podkreślając osobę obecnego prezesa pani dr K. Klementys. 

25. Wystąpienia Prezesa Oddziału PTFarm w kadencji 2010 - 2013
Pani dr K. Klementys, nowo wybrany prezes Oddziału PTFarm w Katowicach, podzię-

kowała obecnym na sali wyborcom za obdarzenie jej ogromnym zaufaniem i ponowne po-
wierzenie kierowania działaniami Oddziału. Określiła, że głównym celem działania prezesa 
w rozpoczętej kadencji 2010-2013r będzie kontynuowanie organizowania zebrań, konferencji 
i kursów naukowych w celu realizacji oczekiwań środowiska farmaceutycznego. Działania 
te będą możliwe dzięki dalszej współpracy z Władzami Wydziału Farmaceutycznego SUM, 
Kolegium Kształcenia Podyplomowego, a także instytucjami branżowymi z terenu Śląska tj. 
Śląskiej Izby Aptekarskiej w Katowicach, Śląskim Wojewódzkim Inspektoratem Farmaceu-
tycznym, Śląskim Oddziałem NFZ oraz innymi Towarzystwami Naukowymi. 

26. Zamknięcie obrad
Nowo wybrany Prezes Oddziału dr Kazimiera Klementys serdecznie podziękowała zebra-

nym za aktywne uczestnictwo, zaangażowanie i koleżeńską atmosferę zebrania. 
Przewodnicząca zebrania przypomniała nowo wybranemu Zarządowi o konieczności ukon-

stytuowania się do siedmiu dni i podania do wiadomości funkcji wszystkich Członków Zarzą-
du. Po podziękowaniu Przewodniczącym za doskonałe prowadzenie zebrania, Walne Zebranie 
Członków Oddziału w Katowicach w dniu 20 maja 2010 roku uznano za zakończone.

Protokołowały: dr Małgorzata Dołowy i dr Grażyna Janikowska
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Tradycyjne spotkanie seniorów farmacji

W tym roku po raz pierwszy przewodnicząca Klubu Seniora przy oddziale katowickim 
PTFarm mgr Elżbieta Nitschka-Pęcak postanowiła, za zgodą Zarządu Oddziału, rozpocząć 
tradycyjne, wielkanocne spotkanie seniorów, mszą świętą w intencji zmarłych farmaceutów. 
Mszę zamówiła kilka miesięcy wcześniej w kościele Najświętszej Marii Panny w Katowicach 
przy ul. Mariackiej. Ze względu na zaistniałą sytuację, czyli czas tuż po katastrofie prezyden-
ckiego samolotu pod Smoleńskiem, wielkiej tragedii narodowej,  rozszerzono intencje modli-
twy o tragicznie zmarłych przedstawicieli naszego narodu, mających uczestniczyć w uroczy-
stościach katyńskich. 

Nasze doroczne wielkanocne spotkanie seniorów farmacji odbyło się w dniu 17 kwietnia 
2010 r. już tradycyjnie w auli im. Kazimierza Lepszego w budynku rektoratu Uniwersytetu 
Śląskiego. Uniwersytet Śląski od wielu lat nieodpłatnie udostępnia nam swoje pomieszczenia 
do prowadzenia takich spotkań, za co jesteśmy Jego Władzom bardzo wdzięczni. Z powodu 
żałoby narodowej postanowiliśmy tym razem odwołać część artystyczną spotkania planowaną 
z udziałem  artystów operowych. 

W tym roku nasze zebranie miało charakter naukowo - wspomnieniowy. Wysłuchaliśmy 
wykładu prof. dr hab. n. med. Bogusława Okopień pt. „Kompleksowa terapia chorób sercowo-
naczyniowych”. Uczciliśmy minutą ciszy wszystkich zmarłych farmaceutów i wszystkie ofiary 
katastrofy pod Smoleńskiem. Zebrani mieli okazję powspominania swoich koleżanek i swoich 
kolegów zmarłych w ostatnim roku. Oddaliśmy hołd zmarłym: mgr Janinie Krauze, mgr Tere-
sie Muszyńskiej, mgr Izabeli Majewskiej, mgr Krystynie Galińskiej i mgr Jerzemu Firynowi. Dr 
Stefan Skrzypczak wygłosił wspomnienie o koledze i przyjacielu, wieloletnim dyrektorze Cefar-
mu w Katowicach, magistrze Jerzym Firynie, który zawsze uczestniczył w naszych spotkaniach. 
Mgr Irena Lubojańska podziękowała w imieniu zebranych seniorów Pani mgr Nitschka-Pęcak 
za zamówienie mszy świętej w intencji zmarłych farmaceutów. Wyraziła nadzieję, że pozosta-
nie to tradycją wielkanocnych spotkań członków Klubu Seniora Farmacji przy oddziale PTFarm 
w Katowicach. Wspominano również koleżanki i kolegów,  którzy ze względu na zły stan zdrowia 
nie mogli przybyć na to spotkanie, a byli w przeszłości wielokrotnie jego uczestnikami, a mia-
nowicie Panią mgr Annę Kulinicz, Panią mgr Lidię Maciejewską, Panią mgr Janinę Biesiado-
wą. Pani mgr Teresa Hylowa, jak zwykle doceniła obecność najstarszego na spotkaniu  seniora 
farmacji mgr Franciszka Klementys, który co roku przybywa na te spotkania z Bielska-Białej. 

W części organizacyjnej zebrania uzupełniono skład zarządu Klubu Seniora. Na wice-
przewodniczącą Klubu wybrano jednogłośnie dr Grażynę Janikowską pracownika Zakładu 
Chemii Analitycznej Wydziału Farmaceutycznego Śląskiego Uniwersytetu Medycznego.

Pani mgr Elżbieta Nitschka-Pęcak, przewodnicząca Klubu Seniora, złożyła serdeczne po-
dziękowania na ręce  prezesa Okręgowej Rady Aptekarskiej dr Stanisława Piechuli dla Śląskiej 
Izby Aptekarskiej za wsparcie finansowe spotkania, mgr Damianowi Nowakowi za zaangażo-
wanie w prowadzenie dokumentacji filmowej, a mgr Lechowi Wróblewskiemu za wykonanie  
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dokumentacji zdjęciowej. Spotkanie to nie odbyłoby się, gdyby nie hojni sponsorzy, dzię-
ki którym Seniorzy mogli spotkać się przy filiżance kawy i skromnym poczęstunku. Były 
to hurtownie farmaceutyczne: PGF SA, Itero-Silfarm oraz Prosper, a każdy z uczestników 
otrzymał pamiątkowe, drobne prezenty dzięki hurtowni farmaceutycznej Farmacol. Zakład 
farmaceutyczny „Amara” z Krakowa uświetnił spotkanie darując wszystkim uczestnikom 
wybrane produkty do apteczki domowej. Serdeczne podziękowanie złożono firmie Servier 
Polska sp. z o.o. za pomoc logistyczno-sponsorską w organizacji części naukowej spotkania. 

To właśnie dzięki wsparciu sponsorów mogło się odbyć wiele zebrań seniorów farmacji, 
na których mieli okazję do pełnego wzruszeń spotkania się ze swoimi koleżankami oraz kole-
gami i wspominania przeżyć zawodowych i towarzyskich, które tak dobrze pamiętają i bardzo 
sobie cenią.

Tradycyjne wielkanocne spotkanie klubu seniora przy katowickim oddziale PTFarm za-
kończono, jak zwykle, wspólnym zdjęciem. Zaplanowano, by zdjęcie  upamiętniające tę chwi-
lę otrzymali wszyscy uczestnicy spotkania.

mgr Elżbieta Nitschka-Pęcak       dr Grażyna Janikowska       dr Kazimiera Klementys
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PRACODAWCY

Apteka niesieciowa w Rybniku zatrudni mgr farmacji 
w pełnym wymiarze czasu pracy lub na godziny. 
kom. 602 786 146 

Apteka koło Rybnika zatrudni magistra farmacji na 
godziny. 30 zł / godz. 
kom. 606 802 428

Punkt Apteczny w okolicach Wodzisławia i Jastrzębia 
zatrudni technika farmacji.
kom. 503 6�9 0�2

Apteka w Tychach zatrudni tech. farm. na cały lub 1/2 etatu. 
kom. 695 896 894 
e-mial: arkadia@onet.pl

Apteka w Tychach zatrudni Magistra farmacji w pełnym 
wymiarze czasu pracy lub na godziny. Bardzo dobre 
warunki pracy. Wyjazdy szkoleniowe (punktowane) 
Praca w zgranym zespole bez rywalizacji. Mile widziany 
magister ze specjalizacją.
kom. 501 560 675

Apteka w Tarnowskich Górach zatrudni magistra 
farmacji. Zapewniamy atrakcyjne warunki zatrud-
nienia oraz gwarantujemy spokojną pracę w miłej 
atmosferze. 
kom. 509 031 297 
e-mial: kasiagtg@o2.pl

Apteki zatrudnią w obrębie Jastrzębia i Wodzisławia 
mgr farm. na kierownika lub mgr farm. na pełny etat 
lub godziny. 
kom. 511 324 220

Zatrudnimy mgr farmacji w Dąbrowie Górniczej.  
Pełny etat, może być po stażu, Apteka MEDICUS,  
ul. Kasprzaka 36. 
kom. 509 222 401, 503 179 908 (w godz. 9:00 - 12:00)

Apteka w Bytomiu pilnie zatrudni technika na cały etat 
lub pół etatu. 
tel. (32) 280 09 87

Zatrudnię pomoc apteczną do apteki w Mikołowie.  
Doświadczenie mile widziane.
kom. 503 975 178

Apteka w Czechowicach - Dziedzicach zatrudni kie-
rownika oraz magistra farm.
kom. 510 077 890

Apteka w Rudzie Śląskiej zatrudni magistra farmacji. 
kom. 50� 5�5 058

Przyjmę do pracy mgr farmacji na stanowisko Kie-
rownika Apteki w Rudzie Śląskiej. Warunki pracy do 
uzgodnienia.
kom. 515 779 898

Proszę o kontakt spełniających kryteria bycia kierow-
nikiem i chętnych do podjęcia pracy na terenie miasta 
Chorzów.
kom. 696 282 287

Apteka w Bytomiu pilnie zatrudni technika na cały etat 
lub pół etatu.
tel. (32) 280 09 87

Apteka w Bytomiu zatrudni mgr farmacji oraz technika 
farm.
kom. 514 868 304

Sprzedaż - Kupno - Prowadzenie aptek !
Pomoc w kontaktowaniu zainteresowanych.

Szanowni Państwo
Posiadamy już w Izbie bazę danych, w której znajduje się znaczące grono farmaceutów zainteresowanych 

zakupem aptek i pojedyncze oferty sprzedaży aptek. Zachęcam Państwa do korzystania z kontaktów oferowanych 
przez Izbę, chociażby z uwagi na możliwość uzyskania lepszej oferty przy większym gronie zainteresowanych 
kupnem apteki.

W kontaktach zapewniamy dyskrecję i udostępniamy takie informacje jakie Państwo uznacie za stosowne.
Osoby do kontaktu: Krzysztof Mańka - 668 220 318, Beata Konieczny - 668 220 317.
Jeżeli Państwo uznacie za najlepszy kontakt ze mną w tej sprawie: Stanisław Piechula - 601 55 44 11.

Z uszanowaniem
dr n. farm. Stanisław Piechula - Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej

O
G

Ł
O

S
Z

E
N

IA

www.katowice.oia.pl 79mgr Franciszek Klementys



PrAcOwNIcY
Magister farmacji z 8 - letnim stażem pracy oraz doświad-
czeniem na stanowisku kierownika apteki podejmie pracę 
na stanowisku magistra farmacji lub kierownika apteki 
w aptece w Sosnowcu lub okolicy.
kom. 502 396 969
e-mial: farmika@o2.pl

Magister farmacji (kobieta) z 6,5 - letnim stażem pra-
cy oraz wykształceniem podyplomowym z zakresu 
zarządzania apteką szuka zatrudnienia w Katowicach, 
Mysłowicach lub najbliższej okolicy. Mile widziane 
stanowisko kierownika apteki. 
e-mial: mgr.farmacji@wp.pl

Mgr farmacji z długoletnim stażem poszukuje pracy na 
pół etatu lub na godziny w okolicach Czeladzi, Kato-
wic, Sosnowca, Będzina.
kom. 600 929 5�0

Magister farmacji podejmie pracę na terenie Śląska 
(Katowice, Tychy, Mysłowice, Siemianowice Śląskie, 
Chorzów, Ruda Śląska itp.).
e-mial: farmacja9999@onet.pl

Emerytowana mgr farm. przyjmie pracę w aptece na 
terenie Mysłowic, na godziny, w okresie urlopowym.
kom. 665 433 695

Poszukuję pracy na stanowisku mgr farmacji na terenie 
Katowic i okolic do ok. 30 kilometrów. 
e-mial: farm0@onet.eu

Magister farmacji z 4 - letnim stażem pracy poszukuje 
pracy na godziny w Zabrzu lub Gliwicach. 
kom. 888 550 6��

Technik farmacji z doświadczeniem poszukuje pracy  
w Katowicach lub okolicy.
e-mial: danka.myszka@gmail.com

Technik farm. poszukuje pracy na terenie Chorzowa, 
Świętochłowic, Katowic. Doświadczenie zawodowe 
zdobyłam poprzez prace w aptece otwartej, aptece 
szpitalnej i punkcie przygotowywania i rozpuszczania 
leków cytostatycznych. 
e-mial: borsuczek22@wp.pl

Magister farmacji z 8 - letnim stażem oraz doświad-
czeniem na stanowisku zastępcy kierownika podejmie 
pracę jako kierownik apteki od września 2010 na tere-
nie Dąbrowy Górniczej, Sosnowca, Będzina, Olkusza 
lub okolic. Zainteresowanych proszę o kontakt:
kom. 608 497 316

Jestem technikiem farmacji prawie z 3 - letnim sta-
żem pracy. Jestem samodzielna, dokładną i pracowitą 
osobą. Szukam pracy od września na terenie Będzina 
- Sosnowca lub okolic.
kom. 788 932 527

Magister farmacji posiadająca specjalizację z farma-
cji aptecznej podejmie pracę jako kierownik apteki od 
01 października 2010r. na terenie Dąbrowy Górniczej, 
Sosnowca, Będzina i okolic. 
kom. 693 043 881

Magister farmacji świeżo po stażu szuka pracy na go-
dziny, na terenie Bielska-Białej do dnia 25 czerwca.
kom. 514 953 081

Magister farmacji z doświadczeniem podejmie pracę 
na terenie Katowic lub Chorzowa. 
e-mial: farmaceuta.katowice@interia.pl

Poszukuję pracy w Katowicach jak i w okolicach. Je-
stem mobilna, tak że dojazd nie stwarza żadnego prob-
lemu. Jestem osobą sumienną, koleżeńską, posiadam 
dobry kontakt z pacjentami.
e-mial: magann84@gmail.com

Techniczka farmacji z 20 - letnim stażem szuka pracy 
w Bielsku-Białej i najbliższej okolicy. Sumienna, od-
powiedzialna, dobry kontakt z pacjentem, pełna obsłu-
ga programu KAMSOFT.
kom. 605 659 694

SPRZEDAŻ
Sprzedam meble do ekspedycji, receptury, zmywalni, 
magazynów i pokoju socjalnego.
kom. 785 559 397 (wieczorem)
e-mail: hal.sep@wp.pl

Sprzedam: wagę elektryczną OWA LABOR - 1 szt., 
wagę proszkową - 1 szt. (legalizacja do końca 2010r.), 
termohigrometr - 1 szt., higrometr - 1 szt., termometry 
pokojowe - 2 szt., termometr lodówkowy - 1 szt. (cena 
do uzgodnienia). W razie zakupu dodam gratis: naczynia 
apteczne, moździerze i pistele, parownice emaliowe.
kom. 665 433 695

Sprzedam aptekę w centrum Mysłowic. 
kom.  604 139 945 (po godz. 20-tej)
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„Preparaty kolagenowe” to nazwa, pod któ-
rą może mieścić się wiele. Zrozumienie istoty 
funkcjonowania naszej skóry w jakiś sposób uła-
twia podział tego szeroko rozumianego pojęcia.

Obecnie firmy w tzw. preparatach kolageno-
wych stosują kolagen pod różnymi postaciami, 
a forma oferowanego w nich białka wynika z pier-
wotnego założenia producenta tj. funkcji jaką 
ma pełnić dany kosmetyk, ale również funduszy 
przeznaczonych na produkcję danego preparatu, 
a tym samym na zaawansowanie zastosowanej 
technolologii produkcji. Nowoczesne metody 
biotechnologiczne dają wiele możliwości dzisiej-
szym producentom kosmetyków, ale niestety są to 
technologie drogie, niedostępne dla każdego, i na 
pewno nie przeznaczone dla produkcji masowej.

Jak pozyskuje się kolagen ?
Kolagen najczęściej stosowany w kosmety-

kach może być pochodzenia bydlęcego lub moż-
na otrzymać go również ze skór ryb. Od czasu 
odkrycia BSE czyli gąbczastej encefalopatii by-
dła popularnie nazywanej „chorobą szalonych 
krów”, producenci surowców kosmetycznych 
zaczęli kłaść duży nacisk na zastąpienie tego 
pierwszego kolagenem pochodzenia rybiego, 
formą jak się wydaje bezpieczniejszą, ale na 
pewno mniej kontrowersyjną.

Kolagen w kosmetykach może być stosowany 
w postaci hydrolizatu białkowego - powstające-
go na skutek hydrolizy czyli pocięcia ogromnych 
molekuł białka na mniejsze cząstki lub w formie 
nienaruszonej w postaci kolagenu natywnego po-
wstającego w wyniku hydratacji - tak jak to ma 
miejsce w przypadku preparatów firmy 3 - Helisa.

Zatrzymać wodę w naskórku
Wolne aminokwasy działają nawilżająco 

i zwiększają nawilżające działanie innych skład-
ników. Wadą większości związków należących 
do aminokwasów jest ich słaba przenikalność 
przez naskórek. Aminokwasy wykazują mini-
malną zdolność do wnikania w głębsze warstwy 
naskórka, stąd ich zastosowanie w kosmetyce 
zwiększyło się dopiero po wprowadzeniu formu-
ły liposomowej, ale nie każdy producent takową 
stosuje. Pewnym rozwiązaniem jest stosowanie 
także lipidowych pochodnych aminokwasów, 
które zdecydowanie skuteczniej pokonują barierę 
naskórkową.

Uwodniony Bioaktywny 
Kolagen Morski HBC, którego 
jedynym i wyłącznym producentem 
jest firma 3-Helisa pozyskiwany jest opatento-
waną metodą hydratacji, dzięki której zachowuje 
on unikalną potrójną helisę (nienaruszoną formę 
w jakiej kolagen występuje w naturze) i rewela-
cyjne właściwości - przyspiesza odnowę komór-
kową skóry, regeneruje ją i nawilża. Wyraźnie 
spowalnia proces starzenia, redukuje zmarszczki, 
poprawia jędrność skóry dzięki czemu skóra po-
zostaje dłużej młoda i olśniewająca. To doskonały 
hydrofilowy środek filmotwórczy, który po nało-
żeniu na skórę tworzy wilgotny kompres, mający 
zdolność wchłaniania i zatrzymywania wody.

Bezpieczeństwo
To na co warto zwracać uwagę, to to czy na 

opakowaniu widnieje informacja o niestosowaniu 
sztucznych barwników i kompozycji zapacho-
wych, które są w wielu przypadkach powodem 
alergii. 

Co do deklaracji o niestosowaniu konserwan-
tów, zwłaszcza w przypadku produktów kolage-
nowych, gdzie kolagen jest bazą, a nie jednym 
z wielu składników końcowego preparat, to moż-
na unikać konserwantów tych kontrowersyjnych 
np. parabenów, ale całkowita rezygnacja ze środ-
ków konserwujących jest ryzykowna. Kolagen to 
białko, które jak każde białko jest dobrą pożywką 
dla drobnoustrojów. Pamiętajmy, że wtórne zanie-
czyszczenie produktu może być dużo groźniejsze 
niż minimalna zawartość wysokiej jakości kon-
serwantu nowej generacji. Dla bezpieczeństwa 
klientów naukowcy firmy 3-Helisa opracowali 
unikalną metodę zabezpieczenia kolagenu przed 
takimi zagrożeniami z jednoczesnym zachowa-
niem pierwotnej budowy tego białka.

Więcej o produktach marki 3-Helisa już  
w kolejnym wydaniu biuletynu. Zapraszamy do 
lektury.

Producent: 

3-Helisa Sp. z o.o. 
ul. Norwida 4D 
81-434 Gdynia

tel. (58) 662 40 30
 

www.3-helisa.pl



LAB-EL ELEKTRONIKA LABORATORYJNA Sp. j.

05-816 Reguły k/Warszawy, ul. Herbaciana 9
www.label.pl      www.meteo.com.pl      info@label.pl

tel.: (22) 753-61-30, fax: (22) 753-61-35

Urządzenia i systemy do monitoringu warunków środowiskowych (dla ISO, HACCP, GMP):

• Mierniki, rejestratory i regulatory parametrów klimatu (temperatury, wilgotności,  
ciśnienia powietrza i inne): higrometry, termometry, termohigrometry, higrografy,  
termografy, barometry, logery.

• Oprogramowanie do monitoringu warunków środowiskowych.

Wzorcowanie - Akredytowane Laboratorium LAB-EL świadczy usługi w zakresie wzorcowania 
termometrów, higrometrów, barometrów, komór klimatycznych i termostatycznych (lodówek 
i cieplarek) (akredytacja PCA - AP067) oraz badania mikroklimatu pomieszczeń (akredytacja 
PCA - AB679).
 
Na stronie http://www.label.pl/po/news.html informacja o wzorcowaniu 
lodówek i opomiarowaniu aptek.
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